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Nový územní plán  
Zelenče

Další chystané 
projekty

Logo je jako 
maják, který vede

Amazelus,  
na scénu!

D vouměsíčník obce Zeleneč 1/2025
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Vážení Zelenečští,
prezident Petr Pavel nedávno představil 
českobudějovickým zastupitelům my-
šlenku „dvou paralelních světů“. Svět 
médií a především sociálních sítí je 
podle něho pesimistický, a pak svět re-
álný, který je daleko optimističtější a lidé 
v něm dokážou problémy řešit. Tato my-
šlenka přesně vystihuje dobu, ve které 
žijeme. Na jedné straně je svět každo-
denních starostí a radostí, kde se potká-
váme, pracujeme, pečujeme o své okolí 
a společně tvoříme naši obec. Na druhé 
straně je svět rozdělený, plný informač-
ního chaosu, zloby a nepochopení, 
který nás může vzdalovat od reality i od 
sebe navzájem.

S příchodem jara bych chtěl zdůraznit, 
že právě v místních komunitách, jako 
je ta naše, máme šanci udržet si zdra-
vý rozum a nenechat se rozdělit. Když se 
projdete po Zelenči a okolí, uvidíte upra-
vené ulice, nové výsadby a lidi, kteří se 
podílejí na péči o naše okolí i fungování 
místních komunit a spolků. Toto je ten 
skutečný svět, který si vytváříme sami – 
svět, kde záleží na sousedství, vzájemné 
pomoci a odpovědnosti.

Blížící se jaro je obdobím nových začát-
ků a optimismu. Přál bych si, aby to bylo 
i období, kdy se budeme více potkávat 
v tom reálném světě. Věřím, že díky spo-
lečné práci a řešení skutečných, nikoli 
virtuálních problémů, dokážeme naši 
obec stále zlepšovat a mít z ní místo, kde 
se dobře žije.

Přeji vám krásné dny a těším se na  
setkávání s vámi.

Váš starosta

Na rok 2025 mám 
tři velké výzvy
Na otázky občanů odpovídá starosta 
obce Zeleneč Ing. Vít Šikýř.

Co je pro vás jako starostu Zelenče 
největší výzvou pro letošní rok? 

Jaroslav Malý

Je těžké říkat, který projekt má u mne 
přednost. Rozjetého je toho opravdu 
hodně, ale vybral bych celkem tři hlav-
ní výzvy. První je kultivace okolí rybníka. 
V roce 2025 bychom měli mít stavební 
povolení na komunitní centrum, soutěžit 
zhotovitele a pokud možno i zahájit stav-
bu. S tím musí jít ruku v ruce i revitalizace 
rybníka a průchod v ulici U studánky. Do-
posud je tam slepá ulice, nicméně obec 
je vlastníkem přilehlého pozemku a po 
zbourání části zdi se oblast rybníka pro-
pojí s cyklostezkou. Za druhé bych rád 
soutěžil a ideálně i zahájil stavbu nové-
ho sídla technických služeb a sběrného 
dvora na Mstětické, což nám uvolní ruce 
pro rekonstrukci školky ve Školní. Třetí vý-
zvou je určitě lištárna, kde nám v dubnu 
doběhne architektonická soutěž na její 
využití. V návaznosti na výsledek soutěže 
bych se rád pustil do projekčních prací. 

Na nástěnce u obecního úřadu je vy-
věšen ekonomický výhled Zelenče na 
další roky. Letos plánujete hospodařit 
se schodkem 10 milionů, příští rok do-
konce 62 milionů. Proč? Dřív obec hos-
podařila v plusu. 

Jana M.

Už druhý rok se snažíme plánovat rozpo-
čty proinvestiční. Je to proto, aby peníze, 
které mají sloužit lidem, jim byly opravdu 
k užitku a neležely někde na účtu. Ně-
které věci jdou pomaleji, než bych chtěl, 
takže výsledky ještě nejsou vidět. Na 
druhou stranu se nám podařilo získat 
nemalý objem dotací, které schodek 
vyrovnávají. V roce 2026 se u prvních 
větších projektů dostaneme do fáze re-
alizace, ať už je to komunitní centrum 
u rybníka, nové sídlo technických služeb 
i projekt, který bude vznikat v bývalé liš-
tárně. Ty bude třeba financovat, proto 
jsou rozpočty na další roky plánovány 
s výraznějším schodkem. Věřím ale, že 
se nám podaří sehnat prostředky z ná-
rodních nebo evropských zdrojů a rea-
lita deficitů bude mnohem nižší. S do-
tacemi v rozpočtu ale dopředu počítat 
nemohu, protože nejsou nárokové.

 

Při mrazech dlažba na nástupištích 
vlakového nádraží pořádně klouzala. 
Jak toto budete řešit? 

M. S.

Je potřeba zdůraznit, že nástupiště není 
v majetku obce, nýbrž je majetkem Sprá-
vy železnic. A i když jsme nástupiště při 
mrazech solili a snažili se ho udržovat, tak 
jsme vlastně jen suplovali práci firmy, která 
to měla zabezpečovat. Proto jsem už na 
Správu železnic poslal oficiální stížnost, 
aby do budoucna zajistili lepší údržbu 
nástupišť. Mělo by dojít k obnově a roz-
šíření protiskluzového nástřiku. Nicméně 
je zřejmé, že použitá dlažba není úplně 
nejvhodnější a zaznamenal jsem, že se 
při výstavbě nových nástupišť už nebude 
používat. Na SŽ budeme vyvíjet trvalý tlak, 
aby celou situaci vyřešila a vlastními silami 
ji aspoň nějak vylepšovat.    

Co plánujete s pozemkem bývalého 
Interinvestu (vlevo podél trati směrem 
na Horní Počernice, naproti bývalé Fe-
roně, poznámka redakce), kde done-
dávna probíhaly úpravy terénu? 

František B.

Najatá firma na úpravu obecního po-
zemku narazila na velké penzum od-
padků a stavební sutě, jejichž odstraně-
ní nebylo součástí smlouvy, takže tam 
zůstala hromada různých panelů a po-
dobně. Zmizet by měla do konce března 
v závislosti na počasí. Pak už zůstane jen 
val směrem k železnici a zbytek srovná-
me, zatravníme a připravíme na budou-
cí využití. Zatím tam zůstane vyčištěná 
travnatá plocha.

Kdy se konečně tady postaví super-
market? Vezměte si, kolik toho mají 
Šestajovice. Hlavně, že se uvažuje 
o sportovní hale, parkovišti a obecních 
bytech, ale pořádný krám žádný.

anonym

Žádný velký supermarket se nám fyzicky 
do intravilánu obce nevejde. Navíc by se 
kvůli blízkosti rozrůstajícího se nákupní-
ho parku v Šestajovicích (a dalších su-
permarketů v okolí) neuživil. Měl jsem na 
toto téma jednání s Lidlem, Billou, Pen-
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OBECNÍ ÚŘAD

Pondělí:  8.00–12.00 a 13.00–18.00
Úterý:  8.00–12.00  
 a 13.00–16.00 pouze na objednání
Středa:  8.00–12.00 a 13.00 –18.00
Čtvrtek:  8.00–12.00  
 a 13.00–16.00 pouze na objednání
Pátek:  zavřeno

KNIHOVNA

Pondělí    14.00–18.00
Středa      16.00–18.00
Pátek        16.00–18.00

SBĚRNÝ DVŮR - ul. Husova

Pondělí 8.00–12.00 a 13.00–16.00
Středa 8.00–12.00 a 13.00–18.00 
Čtvrtek 8.00–12.00 a 13.00–16.00
Sobota 9.00–14.00 
Ve sběrném dvoře jsou umístěny 
kontejnery na textil.
Před sběrným dvorem je možné využít nádo-
by na tříděný odpad, přístupné nepřetržitě.

SBĚRNÉ MÍSTO - ul. Kmochova  
od 1. 3. 2025

Středa 13.00–18.00
Sobota 9.00–12.00 a 13.00–18.00
Neděle 9.00–12.00

SVOZ BIOODPADU

Nejbližší termíny svozu bioodpadu 28. 3.,  
11. 4., 25. 4. 2025. Kalendář najdete na 
webových stránkách obce. 

OBECNÍ POLICISTA

Pondělí–Pátek  7.00–19.00
Mob.  +420 602 344 618
Ve zbývajícím čase se obracejte na Policii 
ČR.

PEČOVATELSKÁ SLUŽBA BRANDÝSKO

Pondělí–Čtvrtek  8.00–12.00 a 13.00–15.00
Mob.  +420 734 261 848

SENIOR TAXI

Pondělí–Pátek    7.00–15.00   
Mob.:  +420 778 520 721, +420 606 708 213
Jízdy je nutné objednat alespoň den 
předem.

OČKOVÁNÍ DOMÁCÍCH ZVÍŘAT

Sobota 26. 4. 2025 10.00–12.00 před 
Obecním úřadem Zeleneč

ČEKÁRNA NA VLAKOVÉ ZASTÁVCE

Otevřeno každý den 6.00–22.00

ny…  Jeden z řetězců zvažuje postavení 
supermarketu někde mezi Zelenčem 
a Mstěticemi, protože počítá s výstav-
bou Nového Zelenče. Tam se pozemko-
vě míjíme, takže to není na pořadu dne. 
Plánujeme tedy alespoň menší market 
v budoucím objektu v lištárně s prodej-
ní plochou cca 300 m2 a adekvátním 
zázemím, parkovištěm atd. Právě běží 
soutěž o návrh, vyhodnocení by mělo 
být v dubnu, následně se bude projekto-
vat a poté stavět. Otevření nevidím dříve 
než v letech 2027 až 2028.  

Budete ještě upravovat novou asfalto-
vou cestu kolem datového centra? 

Jiří Rajchl

Stezka se zjevně stala součástí živo-
ta v Zelenči, lidé tam hojně chodí na 
procházky, za což jsem rád. Ještě nás 
čekají nějaké terénní úpravy, osetí trá-
vou a umístění laviček. Máme zadanou 
studii, která řeší pokračování okruhu 
směrem na Svémyslice a podél dálnice 
zpátky na Horní Počernice a přes Bílý 
vrch k čističce odpadních vod v Čer-
tousech. Protože ale trasa vede přes 
katastry pěti obcí, čeká nás ještě hodně 
jednání. 

Jak se vyvíjí situace kolem domu číslo 
38, který je v havarijním stavu a nedá 
se kolem něj chodit? 

J. S.

Architektonický návrh je hotový a pro-
jekční práce zadané. Dokumentace 
k stavebnímu povolení by měla být ho-
tová na konci letošního roku, takže příští 
rok můžeme soutěžit zhotovitele a za-
hájit práce tak, abychom z osmatřicítky 
udělali základní uměleckou školu.

Připravil Lubor Černohlávek

 
Chcete se i vy našeho starosty  

na něco zeptat?
Pošlete svůj dotaz na email:  

lucie.cerna@zelenec.cz.

Víte, že…
jsme v loňském roce zaevidovali celkem 
20 narozených dětí? Deset holčiček 
a deset chlapečků se stalo novými oby-
vateli Zelenče. Dalším zajímavým číslem 
je průměrný věk obyvatel obce s trva-
lým pobytem v Zelenči, který je 38,7 let. 
A pokud by vás zajímal celkový počet 
trvale hlášených obyvatel v naší obci, 
jsme aktuálně na čísle 3 174.   

Krátké zprávy 
ze zastupitelstva
• Zastupitelstvo obce schválilo dota-

ce spolkům na podporu sportov-
ních a kulturních aktivit v roce 2025, 
a to Klubu sportovního bruslení ve 
výši 50 000 Kč, Spolku rodičů a přá-
tel ZŠ a MŠ ve výši 150 000 Kč, Mys-
liveckému sdružení ve výši 50 000 Kč, 
spolku ochotníků AMAZELUS ve výši 
20 000 Kč, Horolezeckému oddílu Sa-
talice 35 000 Kč a SK Zeleneč v celko-
vé výši 550 000 Kč.

• Obec zakoupí novou svahovou se-
kačku Spider za 837 441 Kč, nahradí 
tak původní z r. 2012, která již dosluhu-
je a rostou náklady na její opravy. Na 
pořízení nové sekačky získala obec 
dotaci ve výši 80% pořizovací ceny, tj. 
560 000 Kč bez DPH. Zastupitelstvo 
souhlasilo s přijetím dotace.

• Zastupitelstvo obce Zeleneč schválilo 
změnu katastrální hranice naší obce 
v místě nové cyklostezky u datového 
centra. Katastr obce Zeleneč se zvětší 
o 44 658 m2 na úkor území Svémyslic. 
Změnu již dříve schválilo také zastupi-
telstvo Svémyslic. Svémysličtí zastu-
pitelé odmítli finanční kompenzaci 
a naopak ocenili dlouhodobě dobré 
vztahy mezi oběma obcemi, neboť 
svémyslické děti navštěvují základní 
školu v Zelenči a fotbalový klub SK Ze-
leneč.

• Zastupitelé schválili směnu pozemků 
vedle obecní louky. Obec tak získá 
pozemky v blízkosti areálu SK Zele-
neč, které umožní vybudování nové 
tréninkové plochy. Zároveň zde dojde 
k rozšíření zeleného pásu okolo obce 
o dalších více jak 5 000 m2.

• Zastupitelstvo obce vyslovilo souhlas 
s koupí části pozemků za naší ČOV 
pro vytvoření umělého mokřadu se 
třemi tůněmi, které výrazně přispě-
jí k nárůstu biodiverzity a nabídnou 
nové biotopy pro rostlinné a živočišné 
druhy. Zároveň se zde vytvoří prostor 
pro retenci přívalových vod a jejich 
postupné vsakování do podloží.

• Na přelomu roku byly uzavřeny smlou-
vy na vyhotovení projektové doku-
mentace na rekonstrukci č.p. 38 pro 
potřeby ZUŠ, nový podzemní vodo-
jem a nové sídlo technických služeb 
a sběrný dvůr.
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Mstětice čekají změny: 
Jednáme o plánovací 
smlouvě s developerem
Mstětice se v následujících letech výrazně promění. Již dlouhá 
desetiletí je zde platný územní plán, který umožňuje výstav-
bu, a nový developer již zahájil přípravné práce na realizaci 
sítí a komunikací, na které má vydaná povolení. Přestože si 
mnozí přáli jiný vývoj situace, skutečnost je taková, že histo-
rický územní plán mu dává právo stavět. Není tedy možné vý-
stavbu zcela zastavit. Co ale možné je – a na tom intenzivně 
pracujeme – je vyjednat podmínky, které zajistí rozvoj Mstětic 
s ohledem na potřeby celé obce.

Změna přístupu developera přináší novou šanci
V uplynulých dvou letech jsme s developerem vedli dlouhý 
a náročný boj, protože nebyl ochoten přistoupit na žádné 
smysluplné podmínky plánovací smlouvy. Tato smlouva by 
jasně stanovila, jakým způsobem bude výstavba řízena a jaké 
závazky developer převezme vůči obci. Bez ní by hrozilo, že 
vznikne pouze nová zástavba bez adekvátní občanské vyba-
venosti, což by v důsledku přineslo problémy nejen pro nové 
obyvatele, ale i pro stávající komunitu v Zelenči.

Výsledkem tvrdých jednání je, že od září zde máme nového 
developera (investiční skupinu Progresus), který přichází s ote-
vřenějším přístupem a je ochoten o obsahu plánovací smlou-
vy jednat. To je klíčový posun, který nám dává možnost ovlivnit 
budoucí podobu Mstětic tak, aby se nejednalo jen o nekont-
rolovanou výstavbu.

Co plánovací smlouva řeší?
Na základě jednání s developerem pracujeme na dohodě, 
která zahrnuje několik klíčových bodů:

•  Výstavbu školských zařízení – především základní a mateř-
ské školy, které jsou nezbytné pro rostoucí počet obyvatel.

•  Veřejné prostory a vybavenost – hřiště, parky, komunitní 
prostory, sportoviště a další zázemí, které by mělo být sou-
částí nově vznikající zástavby.

•  Kontribuce pro Zeleneč – tedy finanční i nefinanční protipl-
nění, které by mělo pomoci rozvoji celé obce a kompenzo-
vat dopady nové výstavby.

Víme, že samotná výstavba je nevyhnutelná, protože ji umož-
ňuje již dlouho platný územní plán, ale naším cílem je zajistit, 
aby se Mstětice nerozvíjely živelně, nýbrž v souladu s potřeba-
mi občanů.

Obstrukce nejsou řešení, ale prostředek k vyjednávání
Přestože jednáme konstruktivně, do doby, než bude plánovací 
smlouva podepsána, obstruujeme výstavbu bytových domů 
a dalších objektů, které by mohly být problematické, pokud by 
smlouva nebyla dojednána. V zákopové válce s developerem 
by však v dlouhodobém horizontu získal navrch. Platný územní 
plán je na jeho straně a dříve či později by své projekty pro-
sadil. Mnohem efektivnější je využít situace a dosáhnout co 
nejlepších podmínek pro obec. To je přístup, který jsme zvolili, 
a věříme, že je to správná cesta, jak ovlivnit budoucnost Mstě-
tic ve prospěch nás všech.

Vít Šikýř

Architektonická soutěž  
na využití lištárny
Jedním ze strategicky nejvýznamnějších míst v obci jsou po-
zemky známé jako „bývalá lištárna“. Jedná se o pozemky 
v samém centru obce, které mají nezpochybnitelný rozvojo-
vý potenciál. Pozemky již řadu let leží ladem nebo se využívají 
v minimálním rozsahu, převážně jako skladiště stavebně tech-
nického materiálu. Vzhledem k velikosti území a jeho umístění 
bylo vedením obce pro návrh řešení zvoleno uspořádání ve-
řejné architektonické soutěže. 

Pro administraci tohoto vcelku složitého procesu byla vybrá-
na firma CCEA MOBA, která koncem minulého roku vyhlásila 
otevřenou dvoufázovou architektonicko – urbanistickou sou-
těž s pracovním názvem „Nové centrum pro Zeleneč“ dle pra-
videl České komory architektů. 

Vyhlášení předcházelo jmenování poroty složené ze zástupců 
obce a architektů, která návazně sestavila a schválila zadá-
ní a podmínky soutěže. Během stanovené lhůty se přihlásilo 
25 architektonických kanceláří se svými návrhy. 

Poslední lednový den se v Komunitním prostoru ve Školní ulici 
sešla porota a pečlivě vybírala pět nejlepších návrhů. Na úno-
rovém jednání zastupitelstva byl jejich výběr schválen a tím se 
soutěž dostala do druhé fáze, ve které bude pět vybraných 
návrhů dále detailně rozpracováno. Z finálních návrhů pak 
odborná  porota v dubnu vybere ten nejvhodnější. 

Pravidla České komory architektů nám neumožňují v tuto 
chvíli ukázat kterýkoliv ze soutěžních návrhů, ale po skončení 
soutěže na konci dubna si je všechny budete moci prohléd-
nout na veřejné prezentaci. 

Vít Šikýř
člen poroty
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Bývá lištárna se nachází v rohu ulic Čsl. armády  
a Kmochova v těsné blízkosti vlakové zastávky
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Nový územní plán 
Zelenče: Krok 
k řízenému rozvoji
Zastupitelé obce Zeleneč na jednání 
zastupitelstva dne 18.2.2025 schválili 
územní plán obce Zeleneč. Z 11 přítom-
ných zastupitelů hlasovalo pro vydání 
územního plánu 9 zastupitelů, zatímco 
2 se zdrželi.. 

Po dlouhých letech se Zeleneč dočkal 
svého prvního územního plánu. Dosud 
byl poslední obcí v rámci správního ob-
vodu Brandýs nad Labem – Stará Bole-
slav, která plán schválený neměl. 

Dlouhá cesta k územnímu plánu
Zeleneč přistoupil ke zpracování 
a schválení územního plánu s cílem 
stanovit jasná pravidla pro budoucí roz-
voj území, zajistit udržitelný rozvoj obce 
a sladit požadavky na bydlení, občan-
skou vybavenost, dopravní infrastrukturu 
a ochranu životního prostředí. Historický 
stav bez územního plánu působil celou 
řadu komplikací. Chyběla jasná pravi-
dla pro využití území, výstavbu nových či 
rekonstrukci stávajících objektů. Nebylo 
možné realizovat téměř žádné rozvo-
jové projekty v obci, taktéž byl omezen 
přístup k dotacím, protože získání pro-
středků z řady národních i evropských 
programů je navázáno na existenci 
územního plánu. 

Územní plán byl zpracován v souladu 
s platnými právními požadavky a re-
spektuje zásady územního rozvoje Stře-
dočeského kraje i širší kontext rozvoje 
obce a jejího okolí. V roce 2020 byl vy-
brán pořizovatel (Ing. Lenka Šímová) 

a zpracovatel (Studio MAP s.r.o.) územ-
ního plánu, který připravil první návrh. 29. 
října 2021 proběhlo společné jednání 
za účasti jak dotčených orgánů, tak 
veřejnosti. Po zapracování stanovisek 
dotčených orgánů byl dne 6. prosince 
2022 návrh územního plánu projednán 
s veřejností. Následně byly zpracova-
telem územního plánu vyhodnoceny 
a zapracovány námitky a připomínky. 
Vypořádání připomínek a námitek pro-
běhlo v souladu s pravidly územního 
plánování, přičemž klíčové návrhy byly 
zapracovány do znění dokumentace, 
jež byla předložena veřejnosti na opa-
kovaném veřejném projednání územ-
ního plánu obce Zeleneč dne 13. červ-
na 2024 s opětovným vyhodnocením 

a zapracováním relevantních námitek 
a připomínek. Veřejnost a dotčené or-
gány tak dostaly možnost opětovně se 
k návrhu vyjádřit.

Samostatnou kapitolou bylo projedná-
vání územního plánu v souvislosti s plá-
novanou výstavbou ve Mstěticích, kde 
má vyrůst nové sídlo pro přibližně 3 500 
lidí. Zde byl na obec od počátku vyvíjen 
silný tlak na změny v územním plánu ve 
prospěch developera. Přes řadu kom-
plikací práce nad územním plánem 
pokračovaly a Zeleneč mohl svůj první 
územní plán posunout ke schválení. Ve 
Mstěticích se pak podařilo dokonce 
výstavbu redukovat o pás výstavby plá-
novaný na západním okraji budoucího 
sídla. 

Přínosy pro obec a její obyvatele
Územní plán vymezuje zastavitelné 
plochy, stanovuje regulativy pro výstav-
bu a zajišťuje koordinaci infrastruktury 
a občanské vybavenosti. Schválením 

územního plánu získala obec jasnou 
koncepci svého rozvoje a právní jisto-
tu pro budoucí výstavbu, protože jas-
ně definuje, kde je možné stavět a jaká 
regulativní omezení platí. Plán rovněž 
chrání nezastavitelné plochy a význam-
né krajinné prvky, což pomáhá udržet 
kvalitu životního prostředí a předcházet 
negativním dopadům neřízené urbani-
zace. Celkově tak obec získává efektivní 
nástroj pro udržitelný rozvoj, který zo-
hledňuje jak potřeby současných oby-
vatel, tak budoucích generací. Přestože 
se o některých jeho částech stále vedou 
diskuse, je jasné, že jeho schválení bylo 
nezbytným krokem, který Zeleneč posu-
ne do budoucnosti s jasnou vizí a pravi-
dly pro další rozvoj.

Statistika na závěr
Místní část Mstětice měla platný územní 
plán již od roku 1994, před vydáním no-
vého územního plánu byla platná změ-
na č. 5. 

Textová část územního plánu má 204 
stran, rozhodnutí o námitkách a vypořá-
dání připomínek 347 stran. 

Zeleneč s místní částí Mstětice má ak-
tuálně 3179 obyvatel, rozloha 10,73 km2. 
Území je rozděleno do dvou katastrál-
ních celků:

1. Zeleneč: rozloha 6,44 km2

2. Mstětice: rozloha 4,29 km2

Nový územní plán pokrývá obě katas-
trální území. 

Vít Šikýř
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Kvalita 
komunikace pod 
drobnohledem
Komunikace, nejen ta osobní, verbální, 
ale především ta elektronická, je v dneš-
ní uspěchané době nedílnou součástí 
nejen firem, ale i měst či obcí. Ne vždy 
je uchopena správně, často se v ní chy-
buje a rozhodně to není jednoduchá 
disciplína. Je důležité čtenáře zaujmout, 
a tak musí být informace srozumitelné 
a zajímavé. Už více jak dva roky se sna-
žíme, abyste důležitá sdělení dostávali 
včas a správně. A jak se nám to daří? 

To nedávno posoudil spolek Kvalikom, 
nezisková organizace, která se od roku 
2016 věnuje právě hodnocení a podpo-
ře kvalitní komunikace samospráv s ob-
čany. Tato skupina složená z nadšenců 
bez nároku na honorář analyzuje obec-
ní periodika a sociální sítě měst a obcí. 

V letošním ročníku jsme se do soutěže 
přihlásili i my, a to  jak s oficiální strán-
kou obce na Facebooku, tak s obecním 
zpravodajem. 

Aktuálně má naše Facebook stránka 
přibližně 1300 sledujících. Spolek Kva-
likom ocenil zejména vysokou kvalitu 
obsahu, aktivní a vstřícnou komunikaci 
s občany a dobře zpracované příspěv-
ky. Zaujala také rozmanitost stránky – 
od důležitých informací přes avíza akcí 
až po zábavné a odlehčené příspěvky. 
Zvláštní pochvalu získala vizuální stránka 
– používání kvalitních fotografií, vhodně 
strukturované texty a jednotný grafický 
styl. Kladně byla hodnocena také aktivní 
interakce s občany, včetně rychlých od-
povědí na komentáře.

Do budoucna však zapracujeme na 
častějším využití videí, která jsou na 
Facebooku velmi efektivním způso-
bem komunikace a mohou zvýšit do-
sah stránky. Po celkovém zhodnocení 
jsme získali 37 bodů z maximálně mož-

ných 40, což nás posunulo na 1. místo 
v okresním a 6. místo v krajském kole.

Pozadu nezůstal ani náš Zelenečský 
zpravodaj, který získal také vysoké hod-
nocení. Zde spolek ocenil moderní 
grafické zpracování, kvalitní texty a in-
formační přehlednost. Zvláště byla vy-
zdvižena různorodost obsahu, která 
přesahuje úřední informace a zapoju-
je místní spolky, školy, sportovní kluby 
a další organizace. Texty jsou čtivé, pou-
tavé a mají vysokou jazykovou úroveň. 
Kladně byla hodnocena také publikace 
přehledu usnesení zastupitelstva, což 
není u všech obecních periodik samo-
zřejmostí. Také grafické zpracování bylo 
označeno jako velmi profesionální. Je-
dinou výtkou byla titulní strana, na kte-
rou jsme okamžitě zareagovali a jak jste 
si mohli všimnout, po dvou letech jsme 
ji obměnili. I přesto zpravodaj nasbíral 
49 bodů z 50, což považujeme za mi-
mořádný úspěch. V celkovém hodno-
cení to znamenalo 2. místo v okresním 
a 8. místo v krajském kole. 

Zpětná vazba je velmi cenná a posouvá 
naši práci kupředu. Zároveň nás motivu-
je k tomu, abychom nepolevovali a ne-
ustále přinášeli kvalitní obsah. 

Osobně bych ráda poděkovala všem, 
kteří se podílejí na tvorbě Zelenečské-
ho zpravodaje, ať už to jsou kolegové 
z obecního úřadu, z redakční rady, ale 
také ze základní školy a spolků. Stejně 
tak patří dík i těm, kteří pomáhají s ob-
sahem na sociálních sítích, protože 
tato činnost vyžaduje nejen kreativitu, 
ale někdy také značnou dávku pevných 
nervů. 

Lucie GonzálezOcenění Radniční listy 2024 a Zlatý lajk 2024

Nové 
odpočinkové 
místo 
U cesty podél železničních kolejí smě-
rem na Horní Počernice vlastní obec 
pozemek, který měl původně sloužit 
jako školka na výpěstky dřevin. Stromy 
jsou staré přibližně 12 až 14 let a jsou 
vysazeny v pěstebních řadách. Bohužel 
vysazené a následně nevyužité výpěstky 
zůstaly dlouho dobu bez jakékoliv péče 
a začaly přerůstat. Proto jsme nechali 
lokalitu posoudit odborníky, kteří kon-
statovali, že dřeviny jsou přerostlé, vzá-
jemně si konkurují a vytahováním se za 
světlem se přeštíhlují. Navrhli provedení 
tzv. pěstební probírky, při níž budou vy-

brány potenciálně perspektivní dřeviny 
nebo jejich skupiny, budou vytvořeny 
pěší trasy, dosazeny vhodné druhy stro-
mů, čímž bude dán základ nové krajinné 
úpravě v extravilánu naší obce. 

Cílem revitalizace je vytvořit z toho-
to místa přírodní rekreační zónu, kam 
bude každý moci jít na procházku, od-
počinout si a kde i zvířata najdou klid 
a potravu. Práce byly v únoru zahájeny, 
již nyní je změna patrná, avšak na vznik 
opravdu hezkého místa si budeme mu-
set pár let počkat. Informace o projek-
tu najdete na https://www.zelenec.cz/
projekty/, kde můžete sledovat průběh 
revitalizace.

Pavel Fajt

První pěstební probírky v rámci revitalizace 
školky dřevin
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Kde získat 
informace 
z obce?
V dobách minulých byl problém nějaké 
informace vůbec získat, dnes se naopak 
potýkáme s přebytkem informačních 
zdrojů. Doufáme, že vás obec nezahl-
cuje a že jste přiměřeně v obraze. Ale 
vždy je co zlepšovat a tak nás neváhej-
te kontaktovat s připomínkou. O dění 
v obci se dozvídáte z webových stránek, 
úřední desky, facebookového profilu, 
tištěných plakátů na vývěskách, ze zpra-
vodaje a také z mobilní aplikace.

Co všechno obsahuje právě mobilní 
aplikace naší obce? 
Na úvodní stránce upoutají vaši pozor-
nost Aktuality. Jejich zobrazení si můžete 
pomocí ikonky vpravo filtrovat. Zajíma-

jí-li vás jen novinky z dopravy, po jejich 
označení se vám ukážou jen ty. Můžete 
si vybrat i více témat, např. Školy/školky, 
Jídelna nebo Sport. Pokud nevyberete 
žádné téma, zobrazí se Vám všechny 
aktuality s tou nejnovější nejvýše. Samo-
zřejmostí je nastavení vašich preferencí 
ke způsobu zobrazování a volbě zasílání 
zpráv. 

Hlavní obrazovka má dvě lišty – horní 
a dolní. Horní se člení na Projekty, Od-
pady a Rezervační systém. V sekci Pro-
jekty je momentálně 21 položek s po-
drobným popisem investice, celkovými 
náklady, výši dotace, termínem reali-
zace a také je zde praktický „semafor“, 
který ukazuje, v jaké fázi se daný záměr 
právě nachází. Šipkou vlevo nahoře se 
vždy snadno vrátíte do hlavního menu.

Pod záložkou Odpady najdete mimo 
základní instrukce i kalendář svozů 
všech druhů odpadu ve formátu pdf. Je 
to ten samý, co vám roznesli zaměst-
nanci technických služeb na konci mi-
nulého roku. 

A posledním prvkem v horní liště hned 
vedle filtrovací ikony je odkaz na Rezer-
vační systém obce Zeleneč. Je tu na-
bídka jak 8 vnitřních i venkovních prostor 
pro sport a volný čas, které si můžete 
rezervovat, tak rovněž možnost zakoupit 
permanentku na tenis. K dispozici vám 
je i návod, jak provést rezervaci.

V dolní liště je vedle sebe seřazených 
5 ikonek – kalendář akcí, moje zprávy, 
nedávné aktuality, kontakty a další infor-
mace. 

Hned v kalendáři najdete dvě úžasné 
vychytávky - možnost přidání akce do 
Vašeho google kalendáře a také na-
bídku upozornění na vybranou akci. Ve 
zprávách, které se přetahují z webových 
stránek, je možnost si zubatým koleč-
kem vpravo nahoře opět vybrat okruhy 

vašeho zájmu. O Aktualitách už jsme se 
zmínili dvakrát, takže je můžeme pře-
skočit a dostáváme se k jedné z nej-
praktičtějších záložek, ke kontaktům. 
Nejenže je tu telefonní číslo na obecní 
úřad, obecního strážníka i Senior TAXI, 
ale také aktuální provozní doba úřadu, 
Czech POINTU, sběrného dvora i mís-
ta, knihovny, vlakové zastávky, pobočky 
České Pošty i obou lékařek. 

A poslední piktogram v dolní liště vás 
zavede na Další informace z webových 
stránek obce včetně Ohlášení nedo-
statků a jejich historie. Samotné na-
hlášení je jednoduché, kliknutím na „+“ 
v pravém dolním rohu se přenesete do 
formuláře s výběrem typu hlášení, popi-
su, přidáním fotky a adresy.

Věříme, že v aplikaci najdete, co hledáte 
a možná i něco navíc. 

redakce

Sledujte nás  
na sociálních  
sítích

@Zelenecobecoficialni @obeczelenecoficialni@zelenec.oficialni
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Další chystané 
projekty: č. p. 38,  
sběrný dvůr 
a technické služby 
a nová sportoviště
Prezentace tří architektonických studií 
proběhla 6. února a vyvolala velký zájem 
veřejnosti. Přímo v komunitním prostoru 
se jí zúčastnilo přes 50 lidí a 30 dalších ji 
sledovalo v rámci online přenosu.  

Základní umělecká škola ve „vlastním“
Jako první přišla na řadu studie využití 
léta diskutovaného a stejně tak dlouho 
chátrajícího objektu č. p. 38, jehož his-
torie sahá minimálně do roku 1780. Sta-
rosta obce Vít Šikýř v úvodu připomněl, 
že zvažovány byly různé varianty využi-
tí. Nakonec zvítězilo umístění základní 
umělecké školy, která dosud živoří v pro-
storách ZŠ. 

Autor studie architekt Vít Podráský při-
pomněl historii domu i jeho hodnotu, 
která spočívá především v unikátní fasá-
dě. Zmínil zajímavý půdorys i specifický 
genius loci dvorku a zahrady. Také však 
poznamenal, že dům je opravdu v de-
zolátním stavu a bez zvětšení objemu 
stavby není možné žádné ze zvažova-
ných využití. 

Pak už představil nový objekt ZUŠ kapa-
citně a svou strukturou inspirovaný „ma-
teřskou zuškou“ v Čelákovicích. Cel-
kem bude mít 7 místností určených pro 
výuku. V přízemí hlavní budovy budou 
učebny, centrální hala, šatny a toalety. 

Do 1. patra bude jezdit výtah. Centrální 
halu obohatí široký komín vedoucí do 
patra. O patro výše bude koncertní sá-
lek pro cca 40 posluchačů, který podle 
slov Víta Podráského „využije celou šířku 
budovy a také krov, protože sál potře-
buje dostatek vzduchu a obec ho chce 
mít trochu nóbl“. Také zde budou další 
učebny. 

Budou také zachovány dvě součas-
né menší stavby. V jedné z nich vznikne 
další učebna „otevřená do proskleného 
pavilonu, který pokračuje podél zdi až 
k venkovní scéně končící až v rohu pod 
starým rozložitým ořechem. A pak je 
tu místnost na malou keramickou pec, 
která bude využívat současný komín“, 
dodává architekt. V pavilonu bude mož-
né vystavovat výtvory výtvarné části ZUŠ, 
která po vybudování nového sídla může 
vzniknout.  

Součástí objektu bude pobytový dvorek 
s už zmíněným podiem a posezením 
pro venkovní koncerty. 

V místě starých vrat vznikne nový vstup, 
služební vjezd bude ze strany od návsi. 
Zvenku budovy bude na první pohled 
patrné, které části jsou historické a které 
nové. Nové interiéry ozdobí lehce extra-
vagantní modrá barva. Opukové zdivo 
v interiérech zůstane neomítnuto a pod-
le slov architektka „bude spolu s dalšími 
materiály tvořit umělecky cenný patch-
work“.

Odhadovaná cena celé rekonstrukce je 
30 milionů. Obec je připravena hledat 
dotační možnosti a za tím účelem již 
celý objekt zapsala mezi brownfieldy. 

Nový sběrný dvůr a sídlo technických 
služeb
Starosta na úvod předeslal, že odpa-
dové hospodářství je nyní v Zelenči 
roztříštěné do několika nevyhovujících 
objektů. Ani zaměstnanci technických 
služeb nemají adekvátní zázemí. Připo-
mněl i budoucí výstavbu ve Mstěticích 
a nutnost vytvořit společné dostatečně 
kapacitní místo pro obě části obce. To 
vznikne na trojúhelníkovém obecním 
pozemku při výjezdu směrem na Mstě-
tice.  

Následně si vzal slovo autor studie ar-
chitekt Pavel Šulc. Nastínil koncept co 
největšího zapojení celého objektu do 
zeleně a přírodního prostředí. Architek-
tura proto nebude připomínat průmy-
slový objekt. „Charakteristickými rysy 
nových budov budou zelené střechy 
s fotovoltaickými panely a dřevěné ob-
klady stěn“, řekl architekt. Areál ze směru 
od obce opticky i zvukově odizoluje te-
rénní vlna osázená zelení. 

V hlavním objektu bude potřebné záze-
mí pro zaměstnance – denní místnost, 
dílny, šatny, sprchy a toalety. Projekt po-
čítá s 20 zaměstnanci, nicméně počet 
se dá navýšit. V technických službách 
mohou pracovat i ženy, tudíž je zde i od-
dělené zázemí pro ženy. 

Uprostřed dvora vznikne nájezdová ram-
pa, kam budou lidé přijíždět svými auty 
a pohodlně vysypávat odpad do pří-
slušných kontejnerů pro tříděný odpad. 
Stejně jako dnes bude možné i mimo 
provozní dobu přivézt trávu a uložit ji do 
kontejnerů umístěných vně oplocené 
části areálu. 

Č.p. 38 - budoucí základní umělecká škola
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Bude zde i hala na třídění části doveze-
ného odpadu. V areálu vzniknou kromě 
zastavěných ploch a ploch manipulač-
ních i nové plochy zeleně, které vnitř-
ní provoz pohledově odcloní, budou 
ale také plochami pro retenci dešťové 
vody.

Třešničkou na dortu z hlediska udržitel-
nosti bude podle architekta Šulce “pro-
stor pro re-use neboli nový trend, spo-
čívající ve znovupoužití nábytku nebo 
dalšího zařízení domácnosti. Lidé sem 
budou moci vozit nepotřebný, ale stá-
le funkční nábytek, typicky třeba z dět-
ských pokojů, a ten dát k dispozici pro 
další užití.“ Architekt připomněl, že tento 
trend dnes můžeme vidět v řadě dalších 
českých měst a obcí. 

Také na celý tento projekt, který vyjde 
cca na 30 milionů, bude obec hledat 
finanční zdroje mimo standardní roz-
počet. Přímo se tu nabízí nejen veřejné, 
ale i soukromé zdroje, včetně možného 
finančního podílu od developera pro-
jektu ve Mstěticích, o který vedení obce 
usiluje v rámci aktuálních jednání.

Pavel Šulc také nastínil, že v souladu se 
studií rozvoje sportu by hned vedle dvo-
ra mohla v budoucnu vzniknout nová 
sportovní plocha – sportovní zázemí 
nejen pro nedalekou základní školu: at-
letický ovál, in-linová dráha, multifunkč-
ní hřiště. 

Na volné ploše mezi areálem sběrného 
dvora a obcí může do budoucna vznik-
nout nová budova veřejného vybavení 
– například hasičská zbrojnice. Podél 
silnice do Mstětic se počítá s novou cy-
klostezkou.

Nové tréninkové hřiště SK Zeleneč, zá-
zemí pro tenisty a rozšíření zeleně ko-
lem obecní louky
Starosta uvedl, že v přípravě nebo už 
v realizaci je hned několik nových spor-
tovišť pro zájemce o posilování, cyklisty 
a další druhy sportu. Následně předsta-
vil vývoj konceptu nového tréninkového 
hřiště s umělou hrací plochou pro SK 
Zeleneč. Po prověření několika variant 
zvolilo vedení obce společně s archi-
tektem umístění do stávajícího pole při-
léhajícího k obecní louce. 

Architekt Šulc následně prezentoval ar-
chitektonickou studii. Součástí navrže-
ného řešení je opět i modulace terénu, 
která využije skrývku získanou při budo-
vání hřiště. „Díky tomu vznikne ochran-
ný val k pohledovému i hlukovému od-
clonění“, prohlásil Pavel Šulc. A dodal, 
že i „svah využitelný například v zimě ke 
sjíždění na pekáčích, v létě třeba jako 
jednoduchý amfiteátr.“ 

Mezi hřištěm a loukou vzniknou tři ob-
jekty sloužící jak sportovnímu hřišti, tak 
i obecní louce. Bude zde přístřešek pro 
případ nepřízně počasí, malý sklad a to-
alety. Všechny tři objekty budou posta-
veny ze dřeva a budou mít zelené stře-
chy.

Podle autora projektu dojde k rozšíření 
plochy zeleně o zhruba 5000 m2, které 
získáme olemováním hřiště i stávajících 
stromořadí kolem obecní louky novým 
pásem distanční zeleně“.

Součástí projektu bude také vystavění 
malého objektu u tenisových kurtů se 
sociálním zařízením, šatnou a malou 
odpočinkovou místností pro tenisty.

Cena celého projektu je odhadována 
na 15 milionů. Část prostředků by ale 
mohla obec či SK Zeleneč čerpat třeba 
z dotačních příspěvků Národní sportov-
ní agentury.

Architektonické studie vyvolaly zájem 
i otázky. Občané se ptali na bezpeč-
nostní stránku provozu ZUŠ i hřiště. 
Zajímaly je dílčí architektonické prvky 
i technické detaily jednotlivých objektů. 
Nechyběly ani alternativní pohledy na 
jednotlivé projekty. Více informací na-
jdete na webu obce.  

Ladislav Mrklas
Nový sběrný dvůr a sídlo technických služeb

Nové tréninkové hřiště
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Sportovec roku 2024 
Obce Zeleneč

Nominujte  
svého favorita  
do 20. 3. 2025

Anketu Sportovec roku pořádá obec Zeleneč. 
Slavnostní vyhlášení vítězů proběhne v rámci akce 
Zelenečské čáry 30. 4. 2025. 

Kompletní informace na www.zelenec.cz

Informace 
o hospodaření 
obce
Kdo si chce sám ověřit, jak obec hospo-
daří, může se seznámit s několika klíčo-
vými dokumenty, které obsahují přehled 
o finančním hospodaření obce, a jsou 
veřejně přístupné. Tyto dokumenty do-
hromady poskytují detailní informace 
o příjmech, výdajích, nákladech a výno-
sech, majetku,  závazcích a pohledáv-
kách obce, a jsou základními nástroji 
pro kontrolu a transparentnost hospo-
daření s veřejnými prostředky.

1. Rozpočet obce
Rozpočet obce je základní dokument 
a schvaluje ho každoročně zastupitel-
stvo obce. Podává informaci, jakým 
způsobem bude obec financovat své 
aktivity a jaké finanční prostředky budou 
přiděleny jednotlivým oblastem (např. 
školství, sport, infrastruktura, kultura). 
Rozpočet je každoročně schvalován za-
stupitelstvem obce a je jedním z nejdů-
ležitějších nástrojů pro plánování veřej-
ných financí. Obec během roku provádí 
změny rozpočtu na základě nepláno-
vaných výdajů nebo příjmů. I tyto změ-
ny musí být schváleny zastupitelstvem 
obce a mají vliv na celkové hospodaře-
ní. Návrh rozpočtu, schválený rozpočet 
a schválená rozpočtová opatření jsou 
zveřejňovány na úřední desce a webo-

vých stránkách obce. Ze zveřejněného 
rozpočtu například můžeme vyčíst, že 
zhruba 90% plánovaných příjmů obce 
na rok 2025 tvoří tzv. příjmy daňové 
(příjmy poskytnuté z nadřazených roz-
počtů (státního, krajského)) a zbylých 
10 % příjmů obec vygeneruje sama svou 
činností. Na webových stránkách obce 
v sekci Správa obce – Hospodaření 
obce naleznete “rozklikávací” rozpočet 
obce s využitím nástroje ministerstva fi-
nancí MONITOR.

2. Výkaz pro hodnocení plnění rozpoč-
tu obce
Celý název je Výkaz pro hodnocení 
plnění rozpočtu územně samospráv-
ných celků, dobrovolných svazků obcí 
a regionálních rad, zkráceně mu říkáme 
„FINka“. Tento výkaz ukazuje, jak obec 
skutečně hospodaří v průběhu roku. Po-
rovnává plánované příjmy a plánované 
výdaje s těmi skutečnými a ukazuje, ja-
kým způsobem byly veřejné prostředky 
vynaloženy. V posledním sloupci výkazu 
jsou uvedena pro větší přehlednost pro-
centa čerpání rozpočtu na jednotlivých 
položkách. Jedná se o evidenci příjmů 
a výdajů nikoliv nákladů a výnosů. Zjed-
nodušeně řečeno ukazuje, kolik peněz 
odešlo z bankovních účtů a pokladen 
na jednotlivé druhy výdajů, naopak ne-
ukazuje, jaké se zaúčtovaly faktury. Tuto 
informaci vyčteme až z účetní závěr-
ky. Výkaz předchozí i současné vedení 
obce zveřejňuje na webových strán-
kách, i když tato povinnost ze zákona 
nevyplývá. 

3. Účetní závěrka a závěrečný účet
Účetní závěrka obce je detailní doku-
ment, který poskytuje přehled o akti-
vech (majetku) a pasivech (závazcích) 
obce k určitému datu, většinou k 31. 12. 
Závěrečný účet zase slouží k posouzení 
plnění rozpočtu obce za daný rok. Tento 
dokument hodnotí, jak byly plánované 
příjmy a výdaje ve schváleném rozpočtu 
skutečně realizovány. Až tyto dokumen-
ty umožňují celistvý pohled na hospo-
daření a finanční zdraví obce. Obsahují 
totiž jak zhodnocení plnění rozpočtu za 
kalendářní rok, tak „podnikatelský“ ná-
hled na hospodaření obce. Až z výkazů 
účetní závěrky se například dozvíme výši 
nákladů a výnosů na jednotlivé oblasti 
činnosti obce. Závěrečný účet i výkazy, 
rozvahu, výsledovku a přílohu, nalezne-
te na webových stránkách obce v sekci 
Správa obce – Hospodaření obce.

4. Další zdroje
Kdo se chce na finance obce podívat ze 
širšího záběru, poslouží mu zprávy o vý-
sledku přezkoumání hospodaření obce 
za jednotlivé roky, střednědobé výhledy 
rozpočtu na budoucích 2–5 let, prů-
běžné zprávy o dění v obci na veřejných 
zasedáních zastupitelstva podávané 
vedením obce a také jednotlivými výbo-
ry. S případnými dotazy k hospodaření 
obce se můžete obrátit na finanční vý-
bor či zastupitelstvo obce.

Petra Moravečková
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ZELENEČ
ZÁKLADNÍ ŠKOLA, TĚLOCVIČNA A HŘIŠTĚ

TJ Sokol Vršovice

ZelenečZŠ Glowackého

Dobříš

Řevnice

Mníšek pod Brdy

Černošice
Dobřichovice

ZŠ Ústavní

Beach Radotín

ZŠ Rudná

Termíny o letních
prázdninách 2025:

21.-25.7.
25.-29.8.

PŘÍMĚSTSKÝ TÁBORSPORTOVNÍ

Pro děti: 
4-6 let 
7-8 let 
9-11 let 
12-14 let 

Každý den:
příchod 7:30-8:00
odchod 16:00-16:30
sportovní program 8:00-16:00
oběd a 2 svačiny
rozdělení na začátečníky a
sportovce
3700 Kč/ os/ týden 
(od 1.4. 3900 Kč)

WWW.POHYBOVA-AKADEMIE.COMDavle

inzerce
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Logo je jako 
maják, který vede
Vizuální identita obce není jen estetic-
kým prvkem, ale je to klíčový nástroj. 
Stejně jako město potřebuje funkční in-
frastrukturu, potřebuje i silnou a jednot-
nou vizuální komunikaci. Tvorba vizuální 
identity obce je tedy nedílnou součástí 
jejího strategického rozvoje. 

Aby identita plnila svou funkci, musí spl-
ňovat celou řadu důležitých kritérií. Měla 
by být dobře čitelná, snadno rozpozna-
telná a použitelná na široké škále ma-
teriálů, od hlavičkových papírů přes bill-
boardy, navigace, trička či příspěvky na 
sociálních sítích až po média, která te-
prve vzniknou. Zároveň by měla odrážet 

typické atributy, hodnoty a ideály spja-
té s obcí a vzbuzovat pozitivní emoce. 
Nové logo by mělo být charakteristické, 
jasně odlišitelné od jiných obcí a schop-
né vizuálně vyjádřit jedinečnost místa.

Každý, kdo se někdy podílel na tvorbě 
loga a identity značky, ví, že se jedná 
o komplexní a celkem náročný proces. 
V rámci veřejného výběrového řízení 
vybírala odborná komise z návrhů od 
čtyř různých autorů. Autoři zůstali až do 
konečného hlasování neznámí, což za-
jišťovalo objektivitu hodnocení. S velkou 
převahou nakonec zvítězil návrh Jakuba 
Chaby, který podle komise nejlépe vysti-
hl podstatu a charakter obce. Od všech 
pěti členů poroty získal nejvíce bodů ve 
všech hodnocených atributech s je-
dinou výjimkou ceny, která byla druhá 

nejnižší. Pozval jsem ho tedy k rozhovo-
ru, abychom společně nahlédli do jeho 
tvůrčího procesu, zjistili, co ho inspiro-
valo, a pochopili, jaký význam má nové 
logo pro naši obec.

Jakube, potřebuje Zeleneč logo a vizu-
ální styl? 
Jednoznačně potřebuje. Dnes už je pro 
obec logo a celá komunikační identita 
nutnost. Funguje jako vizuální zkratka, 
která rychle a efektivně komunikuje zá-
kladní hodnoty a charakter místa. Chá-
pu to jako jakýsi maják, který vás pod-
prahově vede. Pomáhá srozumitelně 
komunikovat, odlišit se a vizuálně sjed-
notit různé materiály. Když je dobře udě-
lané, dokáže podvědomě měnit mínění 
třeba u municipalit, investorů, partnerů, 
státní správy a podobně. Není to jen 
hezký obrázek, ale důležitý nástroj ko-

munikace. Pro obyvatele obce je to také 
symbol se kterým se mohou ztotožnit 
a říci si tady jsem doma, když ho uvidí.

Někdo může mít pocit, že už má přece 
Zeleneč znak.
Tyto v podstatě heraldické znaky mají 
určitě svou historickou a citovou hod-
notu. Také je nikdo nehází do popelnice. 
Patří k Zelenči a budou k němu patřit 
nadále. Plní ale poněkud jinou úlohu. 
Nejen pro digitální komunikaci jsou příliš 
složité. Logo mluví současným jazykem 
a lidé mu lépe rozumí, nebo by to tak 
alespoň mělo být, pokud odvedu svou 
práci dobře.

Fajn. Vraťme se tedy k novému logu. 
O co jste při tvorbě nového loga usilo-
val nejvíc?

Jednoduše, aby sedělo Zelenči a také, 
aby odpovídalo současnosti a fungova-
lo v budoucnosti. Pak samozřejmě vždy 
musíte dbát na technické provedení, 
tedy viditelnost, barevnost, srozumitel-
nost. Vznik funkčního loga není o jediné 
věci. Je nutné podívat se na „konku-
renci“. Loga proslulá a zažitá, tak i loga 
obcí nejen v okolí. Než sáhnu po tužce, 
nastuduji si, na čem mám dělat a srov-
návám myšlenky. 

Co byla nejsilnější inspirace v tomto 
směru?
Z dostupných pramenů jsem si nastudo-
val historii obce, prošel webové stránky, 
diskutoval s několika občany Zelenče, 
udělal dvě dlouhé procházky (smích)…
ne opravdu, šel jsem nasát atmosféru. 
Postupně jsem dával dohromady po-
city, které mi přišly pro Zeleneč typické 

a mohly by se do nové identity promít-
nout. Bez takových ujasnění návrhy dělat 
nechci. 

Zajímalo by mě, na co jste na těch pro-
cházkách přišel?

Krásná a upravená obec. Dost se tu 
sportuje. Lidé i domácí mazlíčci jsou tu 
v pohodě. Trochu placka, dost tu proto 
fouká, ale je tu hodně zeleně, míst na 
procházky, cyklostezky. Snad mi každý 
dá za pravdu, že se tu musí žít skvěle. 

Souhlasím. Jak jste tedy při tvorbě loga 
zohlednil specifický charakter Zelenče?
Vycházel jsem z toho, že Zeleneč je 
místem plným zeleně, kde často vane 
vítr a kde je celkově radost žít. Tyto prvky 
jsem graficky propojil s písmenem „Z“, 
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které zároveň v sobě nese dynamiku a vyznačuje se velkou 
znělostí. Hledal jsem symboliku těchto prvků a takto došel 
k ideové grafické zkratce. Vytvořil jsem si něco jako myšlenko-
vou mapu, na jejímž základě nové logo vznikalo.

Symbol loga má v sobě velmi nenápadně zašifrovaný i kou-
síček historie obce, vlastně jeho příběhu. Zeleneč totiž býval 
obcí lip, byly jich tu vysazeny stovky. My jim v symbolu vyhradili 
čtyři místečka. I když už mnohé lípy padly za oběť zubu času, 
v našem symbolu stále rostou alespoň ty čtyři, které chránily 
kapličku nebo kříž.

Teď praktická otázka: Dejme tomu, že jsem obětavá oso-
ba, co na úřadě řeší administrativu, věstníky a podobně. To 
znamená, že budu muset s každým materiálem kontaktovat 
grafika?

To rozhodně ne! Manuál vizuální identity neřeší jen logo, re-
spektive značku, ale kompletní grafiku komunikace. Byť jsme 
manuál nijak zbytečně nenafukovali, najdete tam grafické 
řešení webových stránek, dopisních papírů, reklamních před-
mětů, plakátů apod. Zainteresovaní budou mít k dispozici 
potřebné „polotovary“, do nichž s trochou šikovnosti a citu 
správně dopíšou a dosadí to, co potřebují. 

Co konkrétně lidé dostanou k dispozici?
Předpokládám, že úřad zpřístupní základní verze loga ve for-
mátech PNG a PDF pro běžné užívání. Grafici a další profe-
sionálové budou mít samozřejmě k dispozici i další formáty. 
Neznamená to ale, že si s logem můžete po stažení dělat, co 
chcete. Vždy je třeba dodržovat pravidla uvedená v logoma-
nuálu. Určují třeba, na jaké pozadí se smí logo dávat, jaké jsou 
jeho ochranné zóny, do nichž by nemělo nic zasahovat, jaká 
je minimální velikost loga, kterou je možné použít, a tak dále. 
Zdá se, že je toho hodně, ale není. Rychle se v tom zorientu-
jete. Navíc, v případě potřeby lze logomanuál průběžně aktu-
alizovat, rozšiřovat, a třeba přidávat i zdařilé příklady jeho užití.

Co když budu chtít udělat třeba plakát na obecní akci. Po-
může mi logomanuál?
Samozřejmě. Najdete v něm základní kompoziční šablonu, 
které byste se měl držet. Manuál přesně určuje barvy, druhy 
písem, která smíte použít, prostě všechno. Je to vlastně taková 
užitečná skládačka, co zaručí obci konzistentnost a rozpo-
znatelnost její komunikace. I z pozvánky na výstavu králíků či 
slepic pak na první pohled jasně poznáte, že ji nepořádají ani 
Nehvizdy, ani Zápy, ale právě Zeleneč.

Změny log bývají dost drahé nebude to pro obec příliš ná-
kladná záležitost?
Určitě ne. Výměna by měla probíhat průběžně, nenásilně. 
Pokud zkrátka bude potřeba nový materiál, post či tak něco, 
udělá se nově podle nového manuálu. Věřím, že se chytí 
a bude se obecně líbit.

Také tomu věřím. Přejme logu a nové identitě, aby dobře fun-
govaly a třeba i přispěly k posilování hrdosti na naši obec. Dě-
kuji za rozhovor.

Připravil David Novák

Ukázka použití loga a vizuální identity

Výklenková kaple se 
zvoničkou (1863)

Kaple byla postavena ve 
středu obce na návsi mezi 
čtyřmi lipami v roce 1863, kdy 
nahradila původní dřevěnou 
obecní zvoničku. Od roku 1958  
chráněná kulturní památka. 

Kamenný kříž (1820)

Kamenný kříž stojí na severním 
okraji obce u silnice na 
Svémyslice, původně byl 
postaven mezi čtyřmi lipami  
a je chráněnou kulturní 
památkou.
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80 let od konce 
II. světové války: 
Zeleneč na jaře 
roku 1945
Na jaře 1945 už vše spělo ke konci vřavy 
II. světové války. Na osvobození se chys-
tala i obec Zeleneč, kde v roce 1945 žilo 
2 010 obyvatel a bylo zde 417 domů. 

„Čím více se blížila fronta, tím více byla 
naše mysl ve vzrušení. Letecké nálety 
spojenců na území Čech a Moravy sta-
ly se tou dobou pravidelnými. Dělo se 
tak dopoledne, kolem 10. hodiny, a od-
poledne ve 13 hodin. Spojenečtí letci 
přelétávali naše území ve velké výšce 
(5 000 m). Pro nás to býval jedinečný po-
hled, zvláště když jich letělo hodně. Těž-
ký hukot mohutných bombardovacích 
letadel doprovázen byl ještě vyšším zvu-
kem rychlých stíhaček, které jim tvořily 
patřičnou ochranu,“ popisoval tehdejší 
kronikář obce Josef Zima, který bydlel 
v Zelenči od roku 1929.

Devadesátiletý zelenečský rodák Milan 
Enc vzpomíná na souboj dvou stíhaček 
u Zelenče. „V lednu 1945 jsem viděl nad 
vsí ve velké výšce bojující letadla. Točila 
se v kruzích a byla slyšet jejich střelba. Za 
chvíli od jednoho letadla odletělo kříd-
lo, které dopadlo až někde u Čelákovic. 
Pak letadlo spadlo za baráky do polí. 
Výbuch skoro nebyl slyšet, dopadlo na-
plocho a moc nehořelo. To se ví, že jsem 
hned pelášil za humna k Dehtárům. Tam 
už bylo hodně lidí a zrovna tahali mrtvé-

ho pilota a padák z kabiny. Od Kbel při-
jeli na motorce se sajdkárou dva Němci 
a hnali nás všechny pryč. Nás děti jeden 
z vojáků nahnal do nedalekého příkopu, 
kde jsme si museli lehnout. Letadlo už 
celé hořelo a za chvilku v něm začala 
vybuchovat munice.  Svištělo to kolem 
nás a já se bál. Možná víc mámy, až zjistí, 
kde jsem se toulal,“ popisoval Milan Enc, 
jenž po letech na místo dovedl pracov-
níky historického ústavu, kteří mapovali 
poslední měsíce II. světové války. Zjistili, 

že šlo o německý letoun Bf 109 G-6, pi-
lotem byl Oberfeldwebel Hermann Kö-
nig a jeho poslední bojový let se odehrál 
23. ledna 1945.

Dne 14. února 1945 byl proveden první 
větší nálet na Prahu za II. světové války, 
zároveň nejtragičtější - civilních obětí 
bylo přes 700. Nejvíce zničená oblast 
byla od Palackého mostu po Vinohrady, 
náletu padly za oběť významné pražské 
stavby, jako např. vinohradská synagoga 
nebo Emauzský klášter. 

„Při přiblížení letadel se rozezvučely 
poplachové sirény z Prahy, Čelákovic, 
Brandýsa n. L. a ve zdejší továrně pana 
Tvrdíka. Velitelem civilní obrany byl Jo-
sef Vrňák, železniční penzista, kterému 
pomáhali členové místního hasičského 
sboru,“ píše se v kronice obce Zeleneč. 
Veřejné osvětlení bylo zrušeno a na za-
tmění domů dohlíželi četníci ze stanice 
v Jirnech.

Stále častěji se lidé setkávali s tzv. 
hloubkovými letci, které lidově nazývali 
„kotláři“. Jejich specialitou bylo přepa-
dávání vlaků, zvláště lokomotiv. Ostatně 
pojmenování „kotláři“ pocházelo z toho, 
že jejich nejčastějšími cíli v okupova-
ném Československu byly kotle par-
ních lokomotiv, které z palubních zbraní 
rozstříleli. Kupříkladu 18. dubna 1945 se 
v Mstěticích objevilo šest letounů P-47 

Německý Kdf 82 „Kübelwagen“ s ustupujícími německými vojáky, kteří byli ještě v dubnu 
1945 odhodlaní bojovat, poblíž železničního přejezdu v Zelenči. Snímek je pořízen  

z bezpečného úkrytu (Foto: archiv rodiny Malých).

Dnes již zbořený hostinec U Lva v Zelenči se stal v dubnu 1945 přechodným ubytovacím 
prostorem pro německé civilní uprchlíky a o měsíc později domovem sovětských vojáků. 

(Foto archiv M. Kubáňka).
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Thunderbolt, nedaleko nádraží zaúto-
čily na osobní vlak a vyřadily z provozu 
lokomotivu. Také 3. března 1945 byla 
střelbou z jednoho letounu rozstřílena 
seřaďovací lokomotiva. Na kotli bylo na-
počítáno 40 průstřelů, na deseti místech 
byla zasažena i fasáda nádražní budovy 
ve Mstěticích. 

U Horních Počernic a v okolí byla v po-
lích rozestavena německá vojenská le-
tadla kvůli obavám, aby nebyla zničena 
na letištích. Tato byla spojeneckými letci 
vyhledávána a ničena. „Takového nále-
tu byli jsme svědky u Horních Počernic, 
kde spojenečtí hloubkoví letci předvedli 
nám jedinečnou akrobacii doplněnou 
zkázou německých letadel. Až se všem 
dech tajil,“ vzpomínal Josef Zima, stroj-
vedoucí československých státních 
drah.

Dne 15. března 1945 byl s velkými škoda-
mi bombardován Kolín, důležitý želez-
niční uzel. V neděli 25. března 1945 smě-
řoval velký americký nálet na Prahu. Mezi 
cíle čtyř stovek amerických bombardé-
rů patřily zejména Libeň a Vysočany se 
závody ČKD (za války přejmenovaný-
mi na Böhmisch-Mährische Maschi-
nenfabrik AG, BMM). Dále bomby cílily 
na letiště ve Kbelích, odkud se Němci 

narychlo snažili odletět se stíhačkami. 
„Najednou jsme viděli sloupy hlíny, jak 
vyletují do vzduchu. Bombardování šlo 
od Svémyslic přes Kbely až do Vysočan. 
Po válce pak museli zajatí Němci v té-
hle oblasti vykopávat nevybuchlé pumy 
a vršili je ve Svémyslicích kousek od ryb-
níka. Bylo jich asi pět vrstev a jako kluci 
jsme po nich lezli,“ vzpomínal Milan Enc, 
který byl s ostatními obyvateli Zelenče 
v době bombardování vyhnán Němci 
do polí směrem na Dehtáry. Bohužel ve 
Svémyslicích zahynula Helena Srbová, 
žena železničáře. Při náletu zalehla své-
ho syna, tomu se nic nestalo, ale ona 
zemřela po zásahu střepin. 

Malé letecké pumy dopadly i do polí 
u Svémyslic a Zelenče, ovšem nenapá-
chaly žádné materiální škody. Odhodil 
je totiž bombardér, který měl poruchu 
a zbavoval se zátěže. „Ve zdejší obci, za 
statkem Vítězslava Nováka a v zahradě 
obecního úřadu, byly složeny letecké 
motory. Náš první dojem při náletu byl, 
že shozené pumy patřily těmto místům. 
Zde se díky Bohu nikomu nic nestalo,“ 
zapsal do kroniky Josef Zima. 

Štěstí měl i zelenečský Bohumil Schütz, 
na jehož automobil zaútočila v Šesta-
jovicích stíhačka, protože vezl na korbě 

bedničky. Ovšem v nich byla zelenina 
a ovoce, což americký stíhač nemohl 
vědět. Malý nákladní automobil značky 
Chevrolet měl rozstřílený motor i kabinu, 
ale řidiči se podařilo včas vyskočit.

V dubnu se do Bílého vrchu u Horních 
Počernic zaryl dvoumotorový proudo-
vý stíhač Messerschmitt Me 262. „Trup 
Mezka se pak dlouho válel na kraji sil-
nice, kousek od dnes už zavezeného 
rybníka. Asi tak v místech dnešní čističky 
v Čertousích,“ vzpomíná Milan Enc. His-
torici přišli na to, že k souboji sestřelené-
ho německého letounu s americkou stí-
hačkou došlo 17. dubna 1945 v prostoru 
mezi Radonicemi a Zelenčem. Stejně 
tak v té době spadl u Radonic německý 
bombardér Junkers 88 a u Nehvizd ha-
varoval letoun Junkers 52.

Útoky na železnice přiměly správu drah 
učinit mimořádná opatření. Od 11. dub-
na 1945 se v úseku Horní Počernice 
– Lysá nad Labem jezdilo jen po jedné 
koleji, druhá byla zaplněna odstavenými 
železničními vagony. „Vozy byly povětši-
nou nákladní, plné zboží, ale nikým ne-
střeženy. Pokročilá válečná doba dodá-
vala odvahy, a tak zdejší občané i z okolí 
projevili nevšední zájem o jejich obsah. 
Vagony se proto staly cílem výprav a s ri-
zikem byly vybírány. Chvat válečný tou 
dobou byl tak velký, že na záchranu toho 
všeho ze strany Němců nikdo nemyslel. 
V Horních Počernicích a v Zelenči byla 
v několika vozech skupina ozbrojených 
maďarských železničářů i s rodinami, 
ale ti měli starost spíše o svůj osud a dě-
lali, že nevidí, co se kolem děje,“ píše 
se v zelenečské kronice. Válka však ješ-
tě zdaleka nebyla u konce. Kupříkladu 
v dubnu 1945 byl gestapem odvlečen 
zelenečský občan, malíř Jaroslav Ko-
hout, který se pokoušel organizovat od-
boj. Byl však zabit, stejně jako jeho bratr.

„Fronta se blížila a my všichni prožíva-
li dny nejisté budoucnosti. Apatyčnost 
ve tvářích německých řadových vojáků 
dávala nám naději na blížící se konec 
války… Zato věrní SSmani byli dosud plni 
válečného elánu a jejich msta se proje-
vovala na každém kroku. V této situaci 
jsme pomýšleli na sebeobranu, měli 
jsme však prázdné ruce. Přes tuto hrozi-
vou situaci byli jsme odhodláni k odporu 
a zároveň k zúčtování s nepřítelem, který 
napáchal tolik zla,“ napsal Josef Zima 
do zelenečské kroniky. V Zelenči se blížil 
den osvobození…  (pokračování příště). 

Připravil Lubor Černohlávek
Vrak Junkersu JU-52, který u Nehvizd poničili na konci války piloti z 368. stíhací skupiny.  

Příležitost vyfotit se u trosek letadla si nenechala ujít spousta místních (Foto archiv J. Špačka).
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Jídelna jako 
místo, kde se 
děti i dospělí rádi 
a dobře stravují
Od ledna letošního roku stojí v čele škol-
ní jídelny pan Leoš Trnka. Absolvent fa-
kulty Ekonomiky obrany státu na Vysoké 
vojenské škole ve Vyškově má bohaté 
zkušenosti v oblasti veřejného stravová-
ní a klade velký důraz na kvalitu i odbor-
ný přístup. O gastronomii se ale zajímá 
i v soukromí, upřednostňuje zdravý ži-
votní styl, mezi jeho oblíbená jídla patří 
zeleninové saláty, ale někdy si dopřeje 
i pravou českou kuchyni. 

S jakou vizí jste na tuto pozici nastoupil?
S naprosto jasnou - mým cílem je zlep-
šit kvalitu stravy a nabídnout dětem i za-
městnancům zdravější a chutnější jídla. 
Zároveň chci vytvořit příjemné pracovní 
prostředí pro celý tým školní jídelny.

Co vás ve školní jídelně nejvíc překva-
pilo?
Jedním z pozitivních překvapení pro mě 
byly skvělé podmínky pro vaření a mo-
derní vybavení celé kuchyně poříze-
né v loňském roce. Je radost pracovat 
v tak dobře připraveném prostředí, kde 
je možné posouvat školní stravování na 
vyšší úroveň.

Na co se těšíte v práci?
Těším se na postupnou inovaci jídelníč-
ku a následné reakce dětí i ostatních 
strávníků na nová jídla. Také se těším na 
spolupráci s kolegy a možnost rozvíjet 
školní jídelnu směrem k moderním tren-
dům ve školním stravování.

Už se vám povedlo nastavit nějaké 
nové procesy? Bylo to vůbec nutné?
Ano, jednou z novinek je příprava sva-
čin pro školní děti, což rozšiřuje nabídku 
stravování. Dále připravujeme výdejní 
automat na chlazená jídla, který bude 
umístěn ve venkovním prostoru vedle 
obecního úřadu. Bude zde i možnost 
koupit si například čerstvé saláty jako 
doplňkové občerstvení. Další velkou 
změnu připravujeme v rozšíření celkové 
kapacity jídelny, aby děti měly více po-
hodlí při stolování.

Co vás na práci v jídelně nejvíc baví?
Baví mě možnost reálných změn k lep-
šímu, hmatatelně vidět výsledky své prá-
ce. Vždy mě bavilo řídit tým lidí a motivo-
vat jej ke společnému cíli - což v tomto 
případě je zdravé školní stravování.

Jaké plány máte v jídelně do budoucna?
Plánů mám hodně, ať už to je postupné 
zavedení čerstvých a kvalitních surovin, 
a to např. prostřednictvím místních far-
mářů a regionálních dodavatelů, rozší-
ření nabídky zdravějších jídel nebo větší 
zapojení dětí do rozhodování o skladbě 
jídelníčku. Rád bych posílil spolupráci 

s rodiči, ostatními strávníky a vytvořit 
z jídelny místo, kde se lidé budou rádi 
stravovat a kam se budou rádi vracet. 
Udělám maximum pro to, aby se naši 
zaměstnanci neustále odborně roz-
víjeli, protože kvalitní školní stravování 
nestojí jen na surovinách, ale hlavně 
na lidech, kteří jídlo připravují. Sám se 
také průběžně vzdělávám, moderní 
formou webinářů, ale i seminářů, sle-
duji nové trendy a hledám způsoby, jak 
školní jídelnu posunout dál. I proto jsem 
10. února 2025 navštívil Poslaneckou 
sněmovnu, kde jsem se zúčastnil ku-
latého stolu na téma  „Potřebuje škol-
ní stravování změnu?!“. Bylo zajímavé 
získávat nové informace a diskutovat 
s odborníky, politiky i dalšími zástupci 
školních jídelen o budoucnosti tohoto 
oboru. Získal jsem velké množství pod-
nětů, které bych rád postupně zavedl 
také u nás ve školní jídelně.

Připravila Lucie Gonzalez

 Leoš Trnka
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ŽALUZIE - MICHAL - PRODEJ, MONTÁŽ, OPRAVY
Prodloužená záruka, požární opravy, vnitřní žaluzie, 
látkové rolety, plissé (den/noc), venkovní rolety.
Široký výběr materiálů za nízké ceny.

Návrhy a zaměření ZDARMA

Tel: 604 612 022  Po 19 hod. 326 995 366

www.zaluziemichal.cz

Kozlí pohár pro 
Petra Šimona
Tradiční turnaj ve stolním tenisu O kozlí 
pohár přilákal do sportovní haly v Zelen-
či celkem 26 hráčů. „Důležité je, že jde 
o amatérské hráče bez registrace. Ško-
da, že se kvůli zdravotním problémům 

nemohl zúčastnit Míra Žerava, na jehož 
počest turnaj vlastně pořádáme,“ po-
dotkl hlavní organizátor Michal Gazdo 
ze Spolku Kozel. V bojích o hodnotné 
ceny byl nejúspěšnější Petr Šimon (na 
snímku s pohárem), kategorii žen vyhrá-
la Pavlína Peklárová a mezi hráči nad 
70 let si vedl nejlépe Mirek Sába. 

Lubor Černohlávek
Výherce turnaje Petr Šimon
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Předseda SK Zeleneč Pavel Křížek

Fotbal v Zelenči: 
Oslavy výročí 
i nové hřiště
Největším sdružením v Zelenči je s 250 
členy fotbalový klub SK Zeleneč. Jeho 
předsedou je už deset let Pavel Křížek.

Zelenečský fotbalový klub byl vždy po-
věstný výbornou prací s mládeží. Platí 
to stále?
Rozhodně. Chtěl bych poděkovat všem 
trenérům, je to hlavně jejich zásluha, 
že nám rodiče neustále přivádějí další 
a další děti do klubu. Jenom v příprav-
kách máme 60 dětí. V této věkové ka-
tegorii držíme šest týmů – nejmladší 
„medvědy“ a „tygry“, mladší přípravku 
A a B a starší přípravku A a B. K tomu je 
nutné připočíst 50 žáků, kde máme dva 
týmy - mladší a starší. U dorostu je jeden 
čtyřročník a máme tam mnohem více 
hráčů, než v minulosti. Je jich pětadva-
cet, což řešíme tak, že starší dorostence 
pravidelně posíláme hrát za B-tým chla-
pů. Věříme, že nám to do budoucna při-
nese úspěch i v kategorii mužů.    

V březnu začíná jarní část letošní fot-
balové sezony. Co od jednotlivých 
týmů očekáváte?
U přípravek dětí výsledky nejsou až tak 
důležité, větší důraz klademe na to, aby 
děti sportovaly a fotbal je bavil. Star-
ší žáci se v 1. A třídě celkem etablovali 
a byl bych rád, kdyby si nadále udrželi 
účast v krajské soutěži. U dorostu jsme 
zvyklí na dobré výsledky. Po podzimní 
části 1. A třídy jsou dorostenci v tabulce 
čtvrtí a bylo by skvělé, kdyby skončili do 
3. místa. A co se týče chlapů, tak tam 
bych nejraději zapomněl na loňskou se-
zonu, po které A-tým sestoupil. Nyní je 
„áčko“ v 8. lize kvůli nepovedenému zá-
věru podzimu na 4. místě a bude muset 
bojovat o každý bod. Nějaké cíle jsou, 
ale uvidíme, jak to dopadne… B-tým ve 
čtvrté třídě po podzimu vede a je reálné, 
že by se mohl po sestupu vrátit do 3. tří-
dy, resp. do 9. ligy. Je pravda, že „béčku“ 
vydatně pomáhají dorostenci, kteří za 
něj chodili hrát každý zápas. Tak to má 
ale být, aby si zvykli na dospělý fotbal 
a pak plynule přešli do „áčka“.

Jak je SK Zeleneč financován?
Přímá finanční dotace od obce byla 
v loňském roce 450 000 korun. Vesměs 
se tyto peníze použijí na úhradu nákla-
dů na autobusy, kterými hráči cestují na 
zápasy, na energie, údržbu, úklid a praní 
dresů. Od loňského roku máme smlou-

vu o pronájmu areálu a doufáme, že se 
nám podaří získat nějaké dotace na po-
stupnou rekonstrukci. Od roku 2005, kdy 
se dělala přístavba a prádelna, se do 
zázemí klubu totiž nijak významně ne-
investovalo. Už neplatí, že máme jeden 
z nejlepších areálů na Praze-východ… 
Příspěvek od obce na provoz ovšem 
nestačí, s náklady na sezonu nám po-
máhají i dotace od Národní sportovní 
agentury v programu Můj klub a do klu-
bu jdou i nájemné z restaurace, finance 
ze sponzorských smluv na mantinely ko-
lem hřiště a výnos z vlastních akcí, jako 
je ples sportovců. Největším sponzorem 
klubu jsou ale rodiče, protože platí člen-
ské příspěvky a veškerá soustředění dětí.

Potřebuje klub další (tréninkové) hřiště, 
které se plánuje vedle obecní louky?
Jednoznačně ano. Při počtu dětí, kte-
ré v SK Zeleneč máme, je v sezoně od 
pondělí do neděle na hřišti neustále 
plno. Druhá plocha s umělou trávou je 
pro nás ideální řešení a je logické, že by 
měla být co nejblíže stávajícímu záze-
mí. Stále mám fotku návrhu areálu od 
pana Lhotáka ze 60. let, který počítal se 
dvěma hřišti. Bohužel nešťastným roz-
hodnutím o výstavbě haly v areálu se ta 
možnost ztratila. 

Podle kronik byl SK Zeleneč založen 
v roce 1931. Chystáte se na jarní oslavy 
95 let založení klubu, což by směřovalo 
k roku 1930. Jak to tedy je?
Víme, že fotbal se v Zelenči hrál už od 
roku 1928, nicméně o tom, že klub vznikl 
v roce 1930, napovídají dvě věci. První je 
historické razítko, na kterém je uveden 
rok 1930, a druhým vlaječka, kterou stá-
le máme. Klub ji dostal v roce 1935 od 
Unionu Žižkov k pětiletému výročí zalo-
žení SK Zeleneč. Takže se letos chystá-
me oslavit 95. výročí SK Zeleneč.

Lubor Černohlávek 

 
Rozpis domácích zápasů A-týmu mužů 

SK Zeleneč-Sokol Senohraby
neděle 23. 3. od 15.00

SK Zeleneč-Sokol Hrusice
neděle 6. 4. od 16.30

SK Zeleneč-TJ Kunice A
neděle 20. 4. od 17.00

SK Zeleneč-SK Vyžlovka A
neděle 4. 5. od 17.00

SK Zeleneč-Sokol Veltěž
neděle 18. 5. od 17.00

SK Zeleneč-Sokol Ondřejov A
neděle 1. 6. od 17.00

SK Zeleneč-Sokol Struhařov
neděle 15. 6. od 17.00

Rozpis domácích zápasů B-týmu mužů

SK Zeleneč B-SKK Hovorčovice
sobota 22. 3. od 15.00

SK Zeleneč B-FK Jirny
sobota 5. 4. od 16.30

SK Zeleneč B-1. FB Líbeznice B
sobota 19. 4. od 17.00

SK Zeleneč B-Svornost Brázdim
sobota 3. 5. od 17.00

SK Zeleneč B-SK Husinec-Řež
neděle 17. 5. od 17.00

SK Zeleneč B-Slavoj Lázně Toušeň
sobota 31. 5. od 17.00

SK Zeleneč B-Sokol Vodochody
sobota 14. 6. od 17.00

Kompletní informace na  
www.skzelenec.cz
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Dravci mezi námi
Rok se s rokem sešel a už je tu další 
únorové vydání místního zpravoda-
je. O čem by tak mohli myslivci zase 
psát? Nabízí se poučný článek o tom, 
jak se v nadcházejících jarních měsí-
cích chovat v přírodě. Ale nebojte se, 
poučovat vás znovu nebudu. I když 
opakování je matka moudrosti, jak se 
říká. Ale vy už přece víte, že psí parťáci 
by měli zůstat na vodítku, že se nemá 
courat ve vysoké trávě, kde by mohla 
být schovaná mláďata a už vůbec, že 
se na mláďata savců nesahá a neod-
nášejí se pryč. Ptačí mláďata, jsou-li už 
opeřená a venku z hnízda, už se větši-
nou učí létat a tak hopkají po větvích. 
Nebo po zemi, když se to zrovna ne-
povede. Taková mláďata také nechá-
váme být. Rodiče jsou na blízku. Ale 
věděli jste, že jde-li o dravce, tak tako-
vé mládě nazve sokolník haluzníkem? 
To jsou mláďata už připravená vzletět 
do světa, jen přijít na to jak. A víte vů-
bec jaké dravce máme v okolí Zelen-
če? Nejběžněji je k vidění Káně lesní, 
to jsou ty středně velcí, hnědí ptáci, co 
sedí na polích nebo stromech podél 
silnic. Řadí se mezi jestřábovité. Káňa-
ta nepatří zrovna k dobrým lovcům, 
většinu jejich jídelníčku tvoří hraboši 
a jiní drobní savci, ale i ptáci, ještěrky 
nebo plazi, vyhledávají i autem sraže-
ná zvířata, čímž se sami vystavují ne-
bezpečí. Mají variabilní zbarvení, od 
čistě bílé až po černou barvu.

Dalším druhem, který u nás můžete běž-
ně vídat, je Poštolka obecná. Ta patří 
mezi dravce sokolovité. To jsou ti drob-
nější dravci, kteří jakoby stojí ve vzduchu 
na místě a kmitají křídly. To vyhlížejí něco 
dobrého k snědku. Také se zaměřují pře-
vážně na Hraboše polní. Jsou tedy pro 
zemědělství užitečnými parťáky. Pro poš-
tolky je typický život v otevřené krajině, 
ale v současné době se hojně vyskytuje 
i ve městech. Poštolky si nestaví hnízda 
a snůšky kladou do opuštěných hnízd 
jiných ptáků, hnízdních budek a ve měs-
tech se kolikrát zabydlí lidem v truhlíku za 
oknem. V takových případech se nedo-
poručuje mláďatům přilepšovat jídelní-
ček, aby neztratili vůči lidem obezřetnost.

Bystré oko může zahlédnout i jednoho 
z nejobratnější letců mezi dravci a to 
Krahujce obecného. Krahujec je menší 
jestřábovitý dravec, kterého může oko 
nezkušené zaměnit s jestřábem lesním. 
Jsou to výteční a vytrvalí letci, kteří svou 
kořist dokáží pronásledovat i v hustém 
větvoví stromů. Žijí nenápadným živo-
tem a neradi se ukazují na volném pro-
stranství. Jejich jídelníček tvoří převážně 
drobní ptáci.

V letních měsících můžete nad Zelen-
čem a v jeho okolí vidět kroužit Luňáka 
červeného. Dá se lehce rozpoznat, díky 
jeho typickému rejdu (ocasu), má-li ho 
roztažený, připomíná písmeno V. Luňáci 
se živí převážně drobnými savci, ptáky 
a mršinami. Mezi dravci ale patří tak tro-
chu k prasátkům, protože se v zimních 
měsících živí odpadky, za kterými si za-
letí na smetiště.

Přes léto u nás můžeme také vidět Mo-
táka pochopa. Je přibližně stejně velký 
jako Káně. Lze jej při letu rozeznat díky 
jeho roztaženým "jakoby prstům". Je pro 
něj typický nízký, klouzavý let nad polem 
nebo vodní hladinou, jde o systematic-
ké vyhledávání potravy. Převážně hníz-
dí v rákosinách. Živí se drobnými savci 
a ptáky. 

A posledním sousedem, kterého struč-
ně představím, je noční pták. Mnozí z vás 
slýchávají jeho typické hů, hů, hů na 
svých zahradách. Není to nikdo jiný než 
Kalous ušatý. Je to středně velká sova. 
Ušatý pro svoje charakteristické pro-
dloužení peří připomínající právě ušní 
boltce, ačkoliv na sluch nemají žádný 
vliv. Jako všechny sovy má dokonale vy-
vinutý sluch a zrak. Svou kořist dokáže 
lokalizovat i v naprosté tmě. Má asymet-
rické umístění ušních otvorů, kdy levý je 
umístěn výše než ten pravý. Vidí výbor-
ně na velkou vzdálenost, ale špatně na 
krátkou. I jeho jídelníček se zakládá pře-
vážně na drobných savcích a ptácích.

To byli dravci, které můžete u nás pravi-
delně vídat. K vidění tu ale byl například 
i Jestřáb lesní či Orel mořský.

A proč jsem se rozepsala zrovna o drav-
cích? Protože i ti patří k myslivosti. Její 
součástí je i sokolnictví, které je zapsáno 
jako naše nehmotná kulturní památka 
UNESCO. Ale o tom zase třeba někdy 
příště.  

Alena Záveská 
Luňák červený

Výr velký

sp
or

ty
, s

po
lk

y



19

Historie 
divadelníků 
v Zelenči
V Zelenči se už zase hraje divadlo. Di-
vadelní spolek Amazelus (AMAtér-
ské ZELenečské USkupení) má na co 
navazovat. První divadelní spolek totiž 
v Zelenči vznikl již v roce 1929. „Při hasič-
ském sboru ustaven byl divadelní odbor 
za vedení Jaroslava Bobka a Františka 
Virce, který uvedl na scénu v sále U Lva 
mnoho dobrých her,“ píše se v kronice 
obce Zeleneč. Za II. světové války byli di-
vadelníci už součástí klubu SK Zeleneč. 
„Po stránce kulturní sluší se zaznamenati 
činnost kulturního odboru SK, zvláště di-
vadelního, který zejména v době okupa-
ce udržoval a posiloval zdejší občany ve 
vlastenectví,“ píše se dále v zelenečské 
kronice. Pak nastala dlouhá pauza, kte-
rá souvisela i s tím, že divadlo nemělo 
své prostory. To by se s novým kulturním 
centrem mohlo zmenit.

Lubor Černohlávek 

Amazelus,  
na scénu!
V prosinci a lednu náš zelenečský ochot-
nický spolek Amazelus zahrál svoji prvo-
tinu, komedii Antonína Procházky Přes 
přísný zákaz dotýká se sněhu, a to hned 
na několika divadelních scénách během 
pěti představení. Každá scéna je jiná, ka-
ždá má svá specifika, ale všechny jsme si 
společně s naším publikem užili.

Poslední zatím plánované představení 
proběhlo v divadle v Horních Počerni-
cích, kde skoro dvoustovka diváků (kteří 
si včas pořídili vstupenku - bylo vyprodá-
no) mohla naplno vychutnat tuto třaska-

vou komedii v prostorách plnohodnotné 
divadelní scény. Atmosféra byla skvělá, 
všichni se bavili a smích byl slyšet skoro 
po celou dobu představení. No lepší zá-
věr této divadelní šňůry si Amazelus přát 
nemohl!

Jsme moc vděční divákům, kteří si na-
šli cestu do hlediště na některé z našich 
představení. Oceňujeme řadu velmi po-
zitivních a srdečných reakcí a jsme moc 
rádi, že se naše podání této divadelní hry 
líbilo. I my jsme si moc užili tak skvělého 
publika a díky této vynikající atmosféře 
jsme na jevišti prožili nezapomenutelné 
a povznášející pocity.

A nyní malý výlet do zákulisí: Během 
našeho představení proneseme přes ti-
síc replik, z našich úst vypustíme kolem 
10 tisíc slov, a scénář obsahuje 80 stran. 
Za celou šňůru jsme vypili kolem 10 lit-
rů Sodastreamu v roli šampaňského 
a snad nebylo představení, kdy bychom 
nějakou tu láhev nerozlili. Ikonické loso-
sové chlebíčky zastupuje rohlík s poma-
zánkou a čerstvé houbičky asijský rýžový 
dezert Mochi. Ke každému představení 
neodmyslitelně patří i nespočet přeře-
ků, nějaká ta rozbitá šampuska a občas 
i některé rekvizity, co nejsou na svých 
místech. Náš výkon okořenilo i pár za-
pomenutých replik, kdy nápověda mu-

sela přijít od kolegyně, či kolegy na jevi-
šti (nápovědu nemáme). Se vším jsme si 
ale nakonec poradili a zdokonalili se tím 
v umění improvizace.

Náš spolek Amazelus založila před zhru-
ba dvěma roky naše režisérka a princi-
pálka Iva Mrklasová a právě jí vděčíme 
za tuto skvělou jízdu a kvalitu našich 
výkonů. Rok a půl zkoušení jeden večer 
v týdnu představuje nemalou časovou 
investici, ale nyní můžeme říct, že to stá-
lo za to! Koneckonců i zkoušení přináší 
hodně zábavy a vtipných momentů – 
i cesta je cíl.

A co bude dál?
Neplánujeme tímto skončit! Po prvních 
pěti představeních pro veřejnost nás to 
baví ještě víc a vrhneme se do nazkou-
šení dalšího divadelního kusu. Který to 
bude? To se nechte překvapit!

A naše prvotina? Ta nejde k ledu! Plá-
nujeme ji zase někdy oprášit a znovu 
zahrát.

Věřím, že se s vámi zase někdy setkáme 
na prknech, která znamenají svět.

Michal Červencl 
AMAZELUSZ představení Přes přísný zákaz  

dotýká se sněhu

Členové ochotnického spolku Amazelus
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  TENISOVÉ TRÉNINKYTENISOVÉ TRÉNINKY
A SPORTOVNÍA SPORTOVNÍ

KROUŽEKKROUŽEK

PÁTEK 7. 3. 2025
TENISOVÁ HALA ZELENEČ, BEZRUČOVA 515
účast je nutné potvrdit předem
s sebou: čistou obuv, sportovní oblečení
a pití (raketu dětem zapůjčíme)

 Top Tennis Academy nabízí OD BŘEZNA

PŘIJĎTE SI HODINY ZDARMA
VYZKOUŠET

  TENISOVÉ TRÉNINKYTENISOVÉ TRÉNINKY

skupinové i individuální
pro začátečníky i pokročilé

kdy: pátky 15:30-18h

kde: tenisový areál Zeleneč,
Bezručova 515

Speciální cena:

individuál: 850,- /hod                                                 

skupinka: 300,-/dítě/hod

SPORTOVNÍ KROUŽEKSPORTOVNÍ KROUŽEK

různé sportovní disciplíny (atletika,

gymnastika, tenis, míčové hry) 

pro děti ve věku 5-8 let 

kdy: pátky 14:30-15:30

kde: tenisový areál Zeleneč,
Bezručova 515

cena:  10lekcí do konce června:  1500,-

jednorázový vstup 200,-/dítě/h

 733 174 924
info@toptennis.cz

www.toptennis.cz

Top Tennis Academy

@top.tennis.xaverov

neváhejte nás kontaktovat

Pojďme se
zaháčkovat

a užít si nedělní večer ve
společnosti háčků a dobré

nálady. 

Materiál na háčkování bude
k dispozici na místě.

Registrace předem není
nutná.

Budeme se na vás těšit
v neděli 16. března 2025

od 17 hod., nově v
Komunitním prostoru

Školní.

www.zelenec.cz

Výživa a sport 
v centru 
pozornosti
Dne 16. ledna 2025 se v Zelenči usku-
tečnil jedinečný seminář na téma Výživa 
a sport, který vedla renomovaná odbor-
nice MUDr. Marie Skalská z Profitinstitut.
cz. Tři hodiny nabité informacemi, inspi-
rací a interaktivními diskuzemi přilákaly 
do sálu celkem 40 účastníků, mezi nimiž 
byli závodníci, trenéři, rodiče i široká ve-
řejnost.

Seminář, pořádaný oddílem KSBM Pra-
ha, byl skutečnou intelektuální hostinou. 
MUDr. Skalská se ve své přednášce vě-
novala klíčovým tématům, jako je správ-
né stravování pro sportovce, doplňky 
stravy a jejich význam, regenerace a vliv 
výživy na výkonnost. Součástí programu 
byly také poutavé debaty, během nichž 
měli účastníci možnost sdílet své zkuše-
nosti a klást konkrétní otázky odbornici.

Atmosféra v sále byla dynamická a pod-
nětná – přítomní odcházeli nejen s no-
vými poznatky, ale i motivací aplikovat 
získané informace do praxe. Seminář 
přinesl cenné poznatky pro všechny, kdo 

se zajímají o propojení sportu a zdravé-
ho životního stylu.

Děkujeme MUDr. Marii Skalské za její 
profesionální přístup a oddílu KSBM Pra-
ha, jmenovitě Andree Podlipské, která 
celý seminář pro oddíl zařídila a osob-
ně pozvala Marii Skalskou. Věříme, že se 
podobná setkání stanou tradicí a obo-
hatí další sportovní nadšence.

redakce
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Ozdravný pobyt v maďarských 
termálních lázních Bükfürdő
22/6–29/6/2025  

Pořádá SPCCH v ČR, z. o. Jirny, Šestajovice, Zeleneč

ubytování v Bük **** přímo u lázní 

16 500 Kč za osobu ve dvoulůžkovém pokoji

Cena zahrnuje autobusovou dopravu tam i zpět, 

ubytování, polopenzi formou bufetu, vstup do lázní, 

možnost využití hotelového wellness, pojištění, výlet 

k Neziderskému jezeru 

Kontakt: Eva Pilátová Tel. 725 336 486

inzerce

inzerce

inzerce
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Zelenečská 
akademie láká 
stále více lidí
První přednáška v letošním roce, ten-
tokrát v rámci cestovatelského fóra, 
přilákala na konci ledna návštěvníky na 
povídání o slunném Portugalsku. Katka 
Bartošová, která přednášku vedla, na-
zývá tuto zemi pohodovou, snad pro 
její příjemné podnebí, místní obyvatele, 
kteří na svá odpolední posezení vyráží 
vždy pečlivě upravení, nebo možná pro 
její pokrmy, kde převládají mořské plody 
a samozřejmě také skvělé portugalské 
víno. 

Cestovatelské přednášky vás vždy pře-
nesou do cizí země, daleko od každo-
denních činností. Navíc, pokud poutavě 
vypráví někdo, kdo danou zemi dobře 
zná, hned máte nutkání také vyrazit na 
cesty. 

Něco podobného se vám možná při-
hodí i s dalším Zelenečákem Tomášem 
Mátlem, který procestoval Bhútán a rád 
se s vámi podělí o své zážitky z této exo-
tické země jižní Asie. Pokud jste tedy mi-
lovníci cestování, poznamenejte si do 
diáře datum 10. dubna od 18 hod., kdy 
se uskuteční další cestovatelský večer 
v Komunitním prostoru.

Zelenečská akademie nenabízí jen ces-
tovatelské tipy, ale také diskuse se zají-
mavými osobnostmi. Na konci února 
se konala beseda s Dominikem Strou-
kalem, hlavním ekonomem finančních 
institucí Roklen, Banka CREDITAS a Ro-
ger. Na slovo vzatý odborník na měnové 
systémy a finanční trhy a člen Národní 
ekonomické rady vlády v úvodu načrtnul 
perspektivy kryptoměn, o kterých teď 
mluví nejen technologičtí nadšenci, ale 
i nová Trumpova administrativa a do-
konce i guvernér České národní banky. 
Také diskutoval o výhodách a problé-
mech české ekonomiky a předpokla-
dech pro to, aby zůstala do budoucna 
konkurenceschopná. 

Také další plánovaná beseda Zeleneč-
ské akademie slibuje zajímavé téma. 
Tentokrát do Zelenče zavítá David Dvo-
řák - MMA zápasník a odborník na zdra-
vou výživu. Už 16. března od 18 hod. si 
budete moct poslechnout o tom, jak se 
dostal od hraní šachů k MMA v americ-
ké UFC a jak uspět v bojovém sportu při 
výšce 165 cm. Ale také můžete disku-
tovat o tom, jaké zdravotní a psychické 
neduhy trápí českou společnost a jak 
moc nebezpečné je to z hlediska jejího 
dalšího vývoje. Beseda s Davidem míří 
nejen na obvyklé auditorium, ale i na ze-
lenečské teenagery.

Tímto našlápnutým programem však 
Zelenečská akademie rozhodně ne-
končí. Už nyní se připravují další hosté, 
další přednášky a další zajímavá téma-
ta. Vstup je vždy zdarma, takže pokud 
se chcete dozvídat nové informace, 
diskutovat a být zkrátka v obraze, sleduj-
te webové stránky obce, oficiální profil 
obce na Facebooku nebo si nainstaluj-
te aplikaci Zeleneč do vašeho chytrého 
telefonu. 

www.zelenec.cz Lucie Gonzalez

Bhútán – země hřmícího draka 
s Tomášem Matlem

O cestě do UFC i zdravém 
životním stylu s Davidem 
Dvořákem

Zveme vás na další z přednášek v rámci cestovatelského fóra 
Zelenečské akademii. Tentokrát vás Tomáš Matl vezme do 
Bhútánu, který procestoval na kole a pěšky. Tato ještě done-
dávna nepřístupná země, vklíněná mezi mocnosti skrývá tře-
ba nezdolaných 17 sedmitisicovek. Řeč bude ale také o tant-
rickém buddhismus, kde se protíná mírumilovnost východního 
náboženství s energií a silou sexuality, která prostupuje souboji 
dobra a zla.

Vstup ZDARMA 
Pořádá Obec Zeleneč

www.zelenec.cz

Rodák z Hradce Králové, absolvent sportovního manage-
mentu, MMA fighter, který to dotáhl až do prestižní UFC a jako 
první Čech tu vyhrál premiérové klání. Dnes také příslušník ak-
tivních záloh české armády a propagátor zdravého životního 
stylu. 

Vstup ZDARMA 
Pořádá Obec Zeleneč

www.zelenec.cz

10/04/2025 
od 19.00  
v Komunitním prostoru Školní

16/03/2025 
od 18.00  
v Komunitním prostoru Školní
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Zdroj: Archiv Davida Dvořáka
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TANEC
Děti se naučí základy
společenských tanců, osvojí
si správné pohybové návyky,
zdokonalí rytmické cítění a
pohybovou koordinaci.

TANEC

TANEČNÍ
DOSPĚLÉDĚTIpropro

od6let

16:00h
17:00h
16:00h

POČERNICE
BRANDÝS

JIRNY

PO
PÁ
ST

Pohybová průprava
4 6let-

DĚTIminimini

Děti si osvojí správné držení těla,
zlepší koordinaci a získají smysl pro
rytmus. Rozvíjejí svou kreativitu a učí
se vyjadřovat pohybem. 

Lekce jsou přizpůsobené dětem 
ve věku 4–6 let.

POČERNICE  |  PO  15:00h
JIRNY  |  ST   15:00h

ZAČÁTEČNÍCI / MÍRNĚ POKR.

PRO

STŘEDNĚ POKROČILÍ

POKROČILÍ

Horní Počernice | ČT 19:30

Radonice | ČT 19:30
Jirny | NE 20:00

Jirny | NE 18:30

5700 Kč / pár

PŘIHLAŠOVÁNÍ SPUŠTĚNO
ÚNOR - DUBEN 2025

RADONICE
začátečnice ÚT 20:00h

BRANDÝS
začátečnice PÁ 18:00h
pokročilé ČT 19:30h

LATINA
ŽENYPRO

www.artimo.cz RADONICE

inzerce



23

a
kt

iv
ity

 v
 o

bc
i

Kvíz: novinky v obci
Otázky tentokrát vycházejí z novinek v obci, o kterých se v píše 
v textech letošního prvního číslo Zelenečského zpravodaje. 
Vyzkoušejte si, jak jej pečlivě a pozorně čtete a jakého máte 
pamatováka.

1.  Kolik holčiček a kluků se v loňském roce narodilo 
v Zelenči? 

a. 10 holčiček a 11 kluků
b. 11 holčiček a 9 kluků
c. 9 holčiček a 10 kluků
d. 10 holčiček a 10 kluků

2. Jak se jmenuje již tradiční zelenečský turnaj ve stolním 
tenisu?

a. Masopust cup
b. Zelenečský pohár
c. Kozlí pohár
d. Zelenečské pinčesování

3. Se kterým prostorem nepočítá architektonická studie 
Víta Podráského na nové sídlo ZUŠ v č.p. 38?

a. nahrávací studio
b. prosklený pavilon pro výtvarníky
c. učebna s pecí na keramiku
d. koncertní sál

4. Kde by podle architektonické studie Pavla Šulce měl 
vzniknout nový centrální sběrný dvůr a zázemí pro TS?

a. za datovým centrem
b. na trojúhelníku u hřbitova
c. ve „Feroně“
d. na trojúhelníku u výjezdu na Mstětice

5. Kde byli letos na lyžařském kurzu zelenečští osmáci 
a deváťáci? 

a. V Peci pod Sněžkou
b. V Nassfeldu
c. Na Božím Daru
d. V Bedřichově

6. Kdo bude hostem Fóra osobností Zelenečské akademie, 
které proběhne v březnu?

a. Zelenečák a cestovatel Tomáš Matl
b. MMA fighter a odborník na zdravý životní styl David 

Dvořák
c. ekonom a odborník na kryptoměny Dominik Stroukal
d. diplomat a překladatel Michael Žantovský

VYHODNOCENÍ: 
5-6 správných odpovědí  
Paráda, čtete opravdu pozorně a máte výborného 
pamatováka. Nebo umíte rychle listovat a hledat:-)

3-4 správné odpovědi
Zelenečský zpravodaj čtete rád(a), ale vybíráte si jen některé 
texty. Čtěte všechno, protože je to fakt zajímavé. 

0-2 správné odpovědi
Jste opravdu zaneprázdněný(-á) a na čtení nemáte čas. 
Děláte chybu. Zvolněte a pozorně čtěte. 

správné odpovědi: 1) d); 2) c); 3) a); 4) d); 5) a); 6) b).

k
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Jubilanti 
Blahopřejeme všem jubilantům, kteří v lednu a únoru oslavili 
jubileum 70, 75, 80 a 85 let. Do dalších let přejeme především 
hodně zdraví, elánu, radosti a porozumění se všemi blízkými.

Hrubý Josef

Dynybyl Marcel

Holejšovská Zdeňka

Šorelová Eva

Holubová Zdenka

Ilková Helena

Maleček Jaromír

Samcová Alena

Mášová Dana
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Lyžařský kurz  
plný zážitků 
V předposledním lednovém týdnu se 
naši žáci ze sedmých a osmých tříd 
zúčastnili lyžařského kurzu v Peci pod 
Sněžkou. Z mnoha různých důvodů nám 
dává větší smysl pořádat lyžařské kurzy 
do budoucna až v 7. ročníku (ne v 6. roč-
níku, jak tomu bylo doposud), a proto byl 
letošní kurz trochu výjimečný. Jelikož šlo 
o děti, které se zúčastnily již v minulosti, 
byl zaměřen na zdokonalení lyžařských 
dovedností a umožnil dětem prohloubit 
jejich schopnosti na svahu. 

Cesta začala tradičně máváním rodičů 
při odjezdu od školy. Po příjezdu do Pece 
pod Sněžkou jsme přeložili zavazadla na 

rolbu a následoval pěší výšlap k chatě 
Salomon, kde jsme byli ubytováni. Po 
cestě všem pořádně vyhládlo, a tak byl 
připravený oběd vítanou odměnou. 

Letos se bohužel kurz kryl také s prudkým 
nástupem chřipkové epidemie. Během 
víkendu tak ještě před odjezdem odpad-
lo 9 účastníků. A ze 37, kteří dorazili do 
Pece, muselo do dvou dnů dalších 5 dětí 
kvůli nemoci kurz předčasně opustit. 
Zbytek ale horské sluníčko, které celých 
pět dní svítilo, asi posílilo, a tak si krásné 
počasí, které nejen zlepšilo podmínky 
pro lyžování, ale také nám nabídlo nád-
herné výhledy na Sněžku, všichni užili. 

Výcvik probíhal tradičně ve třech skupi-
nách podle úrovně lyžařských doved-
ností. Každý den se lyžovalo dopoledne 

i odpoledne a hlavním cílem bylo zdo-
konalení carvingového oblouku. Děti si 
navíc vyzkoušely jízdu po jedné lyži, ly-
žařský funpark a někteří se odvážili i na 
párový tanec na lyžích. 

Ani po lyžování zábava nekončila. Kdo 
měl ještě dostatek energie, mohl se tře-
ba vydat bobovat vedle chaty. Odpoled-
ní program byl pestrý – děti připravovaly 
scénky, skládaly básničky a vrcholem 
kurzu byla večerní diskotéka. 

Celý kurz byl nakonec velkým úspě-
chem a děti si ho užily natolik, že se jim 
nechtělo domů. Mnozí si přáli více po-
dobných akcí v budoucnu, což svědčí 
o tom, že kurz splnil svůj účel a zanechal 
ve všech skvělé zážitky. 

Nikola Suchá 
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Žáci 7. a 8. tříd na lyžařském kurzu

Konference 
žákovských 
parlamentů 
Dne 5. února proběhlo v Základní škole 
Chýně setkání žákovských parlamentů, 
které se neslo v duchu spolupráce a sdí-
lení zkušeností. Tématem konference byl 
"Wellbeing ve škole", tedy otázky, které 
trápí děti a mladé lidi. Zástupci jednot-
livých škol představili prezentace plné 
kreativních nápadů, doplněné vizuál-
ními efekty, videi a obrázky. Často jsme 
měli možnost vidět konkrétní ukázky, jak 
školní parlamenty přispívají k lepšímu kli-

matu na svých školách či jak to na jejich 
školách vypadá.  

Součástí programu bylo také školení 
správné práce s mikrofonem a efektiv-
ního vystupování na veřejnosti. Po každé 
prezentaci odborná komise poskyto-
vala zpětnou vazbu týkající se obsahu 
i řečnického projevu. Úroveň vystoupení 
byla často velmi profesionální a působi-
vá.  

Hlavním cílem akce bylo posílit demo-
kratickou kulturu ve školách a propojit 
děti, aby si vzájemně vyměnily zkuše-
nosti a nápady, jak se aktivně podílet na 
dění ve škole i v obci.   

Na konferenci přijelo celkem osm škol 
z Česka a jedna i ze Slovenska. Školní 
parlament Základní školy Zeleneč re-
prezentovalo šest žáků, kteří připravili 
poutavou prezentaci nejen o své škole, 
ale také o prostředí, které jim pomáhá 
cítit se bezpečně a spokojeně. Setkání 
s ostatními školami bylo pro nás oboha-
cující a inspirativní.  

Celá konference se nesla v přátelském 
duchu a my, parlamenťáci, jsme si ji vel-
mi užili. Domů jsme si přivezli nejen skvě-
lé zážitky, ale i nové podněty a nápady, 
jak dále rozvíjet naše školní prostředí 
a spoluvytvářet atmosféru školy. 

Metoděj Dadák, žák 9.A 



25

Překážková dráha, 
aneb mladší žáci 
v akci! 
29. ledna 2025 se na naší základní ško-
le konala sportovní akce s názvem Pře-
kážková dráha, která byla určena žákům 
prvních až třetích tříd. Tento netradiční 
závod vymysleli a připravili členové škol-
ního parlamentu, přičemž největší podíl 
na realizaci měla místopředsedkyně 
Tara Truhlářová. Důležitou roli při orga-
nizaci akce ale sehráli i ostatní členo-
vé parlamentu, kteří se postarali nejen 
o stavbu dráhy, ale také o měření časů, 
moderování celého průběhu, zapisová-
ní výsledků a pomoc soutěžícím. 

Překážková dráha byla navržena tak, aby 
byla pro děti nejen zábavná, ale zároveň 
i sportovní výzvou. Každý žák z prvního, 
druhého a třetího ročníku měl možnost 
ji projít a při tom byl změřen jeho čas. 

Po dokončení všech běhů následovalo 
slavnostní vyhlášení výsledků. 

Tři nejrychlejší závodníci byli oceněni 
diplomy a hodnotnými cenami. Kro-
mě toho byla vyhlášena i ocenění pro 
tři žáky v kategoriích: Největší snaživec, 
Největší bojovník a Největší bojovnice. 
Všichni účastníci akce si jako drobnou 
odměnu odnesli sladkosti. 

Tato sportovní akce se setkala s velkým 
ohlasem a děti si ji užily naplno. Již nyní 
se těší na příští ročník, kdy budou mít pří-
ležitost znovu překonat své limity a zú-
častnit se dne plného pohybu a zábavy. 

Aleš Suchý
Koordinátor školního parlamentu 

Překážková dráha pro pro žáky 1. až 3. tříd
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Školní turnaj ve 
vybíjené na ZŠ 
Zeleneč
to jsou napínavé souboje a skvělá at-
mosféra 

V den rozdávání pololetního vysvědčení 
se v naší škole uskutečnil školní turnaj ve 
vybíjené, kterého se zúčastnili žáci 4. až 
9. tříd. Turnaj byl rozdělen do tří věkových 
kategorií, aby souboje byly co nejvyrov-
nanější a férové. 

 
Kategorie I. (4. a 5. třídy) 

vítězem se stala třída 5.C  

Kategorie II. (6. a 7. třídy) 
vítězem se stala třída 7.B 

 
 

Kategorie III. (8. a 9. třídy 
vítězem se stala třída 9.A  

Vítězné třídy obdržely jako ocenění di-
plomy a prestižní putovní poháry, kte-
ré budou mít ve své třídě až do příštího 
ročníku turnaje. 

Jedním z nejzajímavějších prvků letoš-
ního turnaje byla ale skutečnost, že od 
A do Z jej organizovali samotní žáci, 
konkrétně členové školního parlamen-
tu. Ti se postarali nejen o přípravu dvou 
hřišť, na kterých se odehrávaly jednotli-
vé zápasy, ale také o moderování celé-
ho dne či občerstvení. 

Velkou novinkou bylo také to, že se čle-
nové školního parlamentu ujali role 
rozhodčích. V předchozích ročnících 
turnaj pískali učitelé tělesné výchovy, 
letos však na každém hřišti dohlíželi na 
pravidla tři žákovští rozhodčí. Jejich cí-
lem bylo zajistit maximální spravedlnost 
a  co nejpřesnější posuzování jednotli-
vých situací. 

Turnaj se vydařil na jedničku. Souboje 
mezi třídami byly plné napětí, bojovnos-
ti a skvělých sportovních výkonů. Žáci si 
celé dopoledne nesmírně užili a pano-
vala skvělá atmosféra. Na hřištích bylo 
vidět nasazení, fair play i týmového du-
cha. 

Aleš Suchý
Koordinátor školního parlamentu 
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23. BŘEZNA DESKOHRANÍ - deskové hry a hlavolamy pro malé i velké

6. DUBNA JARNÍ DÍLNIČKY - vyrábění pro rodiče s dětmi

18. KVĚTNA BĚH PRO ZDRAVÍ - tradiční běžecký závod na cyklostezce

30. KVĚTNA DĚTSKÝ DEN - oslava dne dětí na louce u fotbalového hřiště

18. ČERVNA ZAHRADNÍ SLAVNOST MŠ - loučení s předškoláky a vítání léta

23.7. - 2.8. SPOLKOVÝ TÁBOR - tentokrát Piráti na vlnách dobrodružství

21. ZÁŘÍ MTB CYKLOZÁVOD - 12. ročník cyklozávodu

ŘÍJEN DRAKIÁDA - společné pouštění draků 

19. ŘÍJNA PODZIMNÍ DÍLNIČKY - vyrábění pro rodiče s dětmi 

LISTOPAD LAMPIÓNOVÝ PRŮVOD s programem pro děti

PROSINEC ADVENTNÍ HRA 

Plán akcí 2025

S P O L E K  R O D IČŮ  A  PŘÁ T E L
Z Š  A  M Š  Z E L E N EČ  

Z měn y  v y h r a z e n y .  V í c e  i n f o r m a c í  n a j d e t e  n a  w w w . s p o l e k z e l e n e c . c z .
A k c e  j s o u  p o d p o r o v á n y  o b c í  Z e l e n eč .

Školská rada ZŠ Zeleneč ve 
staronovém složení
Za poslední rok se výrazně obměnila školská rada zelenečské 
školy. V létě byl za zřizovatele jmenován vysokoškolský učitel 
Ladislav Mrklas. Na podzim rodiče zvolili svou zástupkyní stře-
doškolskou učitelku Lucii Muzikářovou. A v lednu pedagogický 
sbor ZŠ potvrdil ve funkci svého zástupce místní paní učitelku 
Kristýnu Laníkovou. 

Tato sestava tedy není úplně nová, již na podzim stihla přijmout 
výroční zprávu o činnosti za školní rok 2023/2024. Přečíst si ji 
můžete na webu www.zszelenec.cz. A dozvíte se z ní například 
to, že všichni loňští deváťáci, kteří měli zájem nastoupit na střed-
ní školy s maturitními obory, se tam také dostali. To je vzhledem 
k celorepublikovým výsledkům a přetlaku silných populačních 
ročníků hodně dobrá zpráva. Výroční zpráva obsahuje i řadu 
dalších zajímavých informací a námětů k přemýšlení. 

Členové školské rady se také dohodli na tom, že na webu školy 
zřídí společné sběrné místo pro dotazy a připomínky ze stra-
ny rodičů, žáků i pedagogů. QR kód, který vám umožní rychle 
a adresně oslovit všechny členy, najdete v podsekci školské 
rady. Máte-li tedy jakýkoli podnět k činnosti zelenečské zá-
kladky, jejich učitelů, ale i samotných členů rady, 
neváhejte a využijte tuto možnost.

Ladislav Mrklas 
člen školské rady
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Školní zookoutek 
Již v loňském roce jsme začali pomalu 
budovat školní zookoutek. Zpočátku šlo 
o několik terárií různě po kmenových tří-
dách. S novou učebnou přírodních věd 
se však otevřely nové možnosti. Zookou-
tek se přesunul do kabinetu, který k této 
učebně přiléhá. Stále tedy v trochu pro-
vizorních podmínkách, ale na jednom 
místě, mají naše děti možnost doslova 
se dotýkat živé přírody. A nám dělá vel-
kou radost, že mnoho z nich zde rádo 
tráví celé přestávky. 

Letošní školní rok jsme náš zookoutek 
rozšířili o další druhy zvířat. A koho u nás 
vlastně najdete? Předně našeho cha-
meleona pardálího, kterého jsme po-
jmenovali Filípek. Umí kouzelně měnit 
barvy podle nálady, je velmi společen-
ský a rád nám šplhá po rukou. V teráriích 
máme nově i plšíky africké – malé, hbité 
hlodavce, kteří svým vzhledem připomí-
nají miniaturní veverky. Jsou neuvěřitel-
ně mrštní a během hodin přírodovědné-
ho kroužku po nás často skáčou. Naučili 
se přijímat potravu přímo z ruky a je vždy 
potěšení sledovat jejich hrátky. Radost 
nám dělají také obojživelníci. Zejmé-
na pralesničky, jedny z nejkrásnějších 
žabek na světě. Svými sytými barvami 

okouzlí snad každého, kdo projde kolem 
jejich terária. Jejich zářivé odstíny v pří-
rodě varují predátory, že nejsou k sněd-
ku, ale u nás jsou naprosto bezpečné 
a děti je mohou pozorovat zblízka. Spo-
lečnost jim dělá hrabatka, zvláštní žába, 
která se ráda zahrabává do země a pře-
kvapuje svými výskoky, když se rozhodne 
prozkoumat své okolí.  

Co se týče plazů, máme tu agamy lím-
cové, které umí neuvěřitelný trik – když 
se leknou, roztáhnou kolem hlavy veliký 
límec, aby vypadaly větší a nebezpeč-
nější. Vypadá to úžasně, jako kdyby no-
sily opravdový královský plášť! Naopak 
naše agamy vousaté, Kuba a Rozárka, 
tvoří nerozlučný pár, který si neustále vě-
nuje pozornost. Potřebují dostatek tepla 

a prostoru, a právě teď s napětím oče-
káváme, zda nám na jaře přivedou na 
svět nové potomky.  

Aby se všichni naši obyvatelé cítili co 
nejlépe, dbáme na to, aby jejich terá-
ria odpovídala přirozeným podmínkám 
– zajišťujeme správnou teplotu, vlhkost, 
úkryty a dostatek prostoru k pohybu. Ka-
ždé zvíře potřebuje něco jiného, a právě 
to se děti učí – starat se o ně tak, aby 
byla spokojená. Naším velkým snem 
je zookoutek nejen dále rozšiřovat, ale 
hlavně jej nyní hezky ucelit v miniaturní 
zoo. Tyto prostory by znamenaly nejen 
lepší podmínky pro naše zvířátka, ale 
také více příležitostí pro děti objevovat 
přírodu na vlastní oči. 

Jana Pongrácová 

Nerozlučný pár Kuba a Rozárka - agamy vousaté

inzerce
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Voda je můj život
technický ředitel Labe aréna, obyvatel 
Zelenče

Roudnický rodák Luboš Došek bydlí 
v Zelenči již 16 let, celý jeho život je spjat 
s vrcholovým sportem a především 
s veslováním. Také proto ho těší, že ně-
kolik dětí z naší obce vesluje v oddílech 
Kondor Brandýs, VK Slavia Praha a VK 
Blesk Praha a že se s nimi může potká-
vat i na závodech v Labe aréna v Ra-
čicích, kde je nyní ředitelem. Může se 
pyšnit zajímavou, dlouholetou sportovní 
kariérou, která stále ještě nekončí. 

Voda Vás provází celý život. Co všech-
no máte už za sebou? 
Je toho poměrně dost, reprezentoval 
jsem Českou republiku ve veslování 
jako účastník několika mistrovství světa 
nebo světových pohárů. Téměř 30 let 
jsem působil v armádním sportovním 
družstvu Dukla Praha a také jsem pra-
coval v  Českém veslařském svazu jako 
ústřední trenér juniorské reprezentace, 
kde se nám podařilo s týmem získat ně-
kolik medailí na mistrovství světa. Zde 

v Labe aréna jsem se podílel na úspěš-
né organizaci více jak 20 mezinárod-
ních eventů na úrovni mistrovství světa, 
mistrovství Evropy a světových pohárů. 
V neposlední řadě jsem sportovním ře-
ditelem Labské akademie veslování, 
což je projekt Ústeckého kraje pro roz-
voj a podporu talentované mládeže ve 
veslování. 

Čím je Labe aréna unikátní, co nabízí 
a co se zde pořádá? 
Areál Labe aréna Račice - Národní 
olympijské centrum vodních sportů je 
prioritně zaměřena na sportovní sou-
těže ve veslování, kanoistice, triatlonu, 
plavání, dračích lodí a další soutěže. 
Též v aréně pořádáme cyklistické závo-
dy mentálně postižených okruhu okolo 
kanálu, který je bezpečný. Areál je velmi 
vytížený a v letošním roce budeme po-
řádat velké mezinárodní akce ME v ka-
noistice, ME ve veslování U23 a Olympij-
ské naděje v kanoistice. Celý tým Labe 
arény Račice se sportovní komunitou 
má velký vliv a soudržnost, zvláště při 
pomoci. V začátku války na Ukrajině se 
u nás v aréně zdarma připravovala ukra-
jinská reprezentace ve veslování a v ka-
noistice, kde byli naši hosté. Celkově lze 

říci, že unikátní veslařský kanál v Rači-
cích má všestranný vliv nejen ve spor-
tu, ale i ve společenském dění doma 
i v  ahraničí.

Labe aréna se také aktivně podílela 
na pomoci během povodní v loňském 
roce. Jak taková pomoc vypadala? 
Jako většina rozumných a empatických 
lidí i my v Labe aréně jsme pomoh-
li v rámci svých možností lidem v jejich 
těžké situaci. Prostřednictvím hasičů 
jsme do zasažených míst poslali hygie-
nický materiál a také jsme pomohli ško-
lám a žákům, aby mohli pokračovat ve 
studiu a především, aby na chvíli změnili 
tíživé prostředí. Naše aréna pod taktov-
kou provozní manažerky Brigitte Vitás-
kové ve spolupráci s Ústeckým krajem 
poskytla ubytovací kapacitu, stravování, 
učební podmínky, sportování a další vý-
lety pro děti. Též jsme zajišťovali dopravu 
dětí k nám a zpět. Osobně jsem viděl 
tuto pohromu a o to více jsem byl po-
těšen, že jsme se mohli tímto podílet na 
pomoci postiženým na Moravě. 

Připravila Lucie Gonzalez

Luboš Došek
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Novinky v třídění 
odpadu
Odpadové hospodářství je neustále 
se vyvíjející oblast činnosti obce, do 
které patří také třídění odpadu. V naší 
obci má dlouhou tradici svoz tříděné-
ho odpadu od domu, který je zajišťo-
ván zaměstnanci obce. Tento způsob 
je nejefektivnější a určitě i díky němu 
naše obec dokáže plnit stanovené li-
mity pro množství směsného odpadu. 
Přesto však musíme stále hledat cesty, 
jak celý proces zefektivnit a udržet eko-
nomickou náročnost. 

Náš systém svozu a likvidace tříděné-
ho odpadu se postupně stal příliš dra-
hým, a abychom mohli zachovat cenu 
poplatku pro občany, bylo potřeba ho 
upravit. V odpadech dříve či později za-
čne platit, že celkový příjem z poplatků 
by měl pokrýt veškeré výdaje a z rozpoč-
tu obce by neměly být dopláceny. První 
změnou byl přechod na 14 denní frek-
venci svozu, která nám ušetřila téměř 
polovinu mzdových nákladů. 

Přestože část obyvatel svůj odpad před 
dům odkládala jen 1x za 14 dní již dříve, 
bylo potřeba kvůli zvýšenému množství 
odpadu svoz zefektivnit. To se podaří-

lo jednak vypůjčením tzv. kuka vozu na 
svoz plastů a druhak odkládáním plastů 
z domácností do jednorázových pytlů. 
Jsme si vědomi, že použitím jednorá-
zových pytlů navyšujeme produkci od-
padu, avšak špatné třídění některých 
z vás bylo pro naše zaměstnance již 
neúnosné. Jednorázové pytle jsou vyro-
beny z recyklovaného materiálu. Pokud 
někomu delší frekvence nestačí, může 
využít služby sběrného dvora nebo třídě-
ný odpad odložit do kontejnerů umístě-
ných před sběrným dvorem. 

Výkupní ceny odpadů jsou na minimu
Řada z vás si zvykla třídit PET lahve od-
děleně od ostatních plastů. Ty byly ná-
sledně ve sběrném dvoře dotřiďovány 
dle barev a lisovány. Bohužel za poslední 
roky výrazně klesla výkupní cena odpa-
dů, a to právě i u PET lahví z dřívějších až 
9 Kč za 1 kg PET lahví (údaj z roku 2022) 
na současné 2 Kč za 1 kg průhledných 
pet lahví a 1 Kč za 1 kg barevných pet 
lahví (údaj z roku 2024). Veškerá práce 
s tím spojená se zkrátka nevyplatí. Vše-
chen plastový odpad nyní odvážíme do 
společnosti AVE, kde je dotřiďován na 
poloautomatizované lince podle dru-
hů (PET dle barev, folie, tvrdé plasty, PET 
HD atd.) a zbytek – výmět je drcen a je 
z něho vyráběno alternativní palivo pro 
cementárny. Chcete-li nadále třídit PET 

lahve, odevzdejte je ve sběrném dvo-
ře, jinak je odkládejte spolu s ostatními 
plasty do žlutého jednorázového pytle. 

Podobná situace je také u papíru. Dříve 
obec na vytříděném papíru vydělávala 
hezké peníze a někteří aktivní občané 
sem vozili kartony i od různých podni-
katelů nebo z okolních prodejen. To bo-
hužel již neplatí, výkupní cena v součas-
né chvíli sotva pokryje náklady na jeho 
odvoz. Takže třídit ano, ale navyšovat 
množství odpadu i od podnikatelů, ur-
čitě ne.

Petra Moravečková 

 
Výzva pro  

podnikatele
 

Podnikáte v naší obci a dosud jste 
s obcí neuzavřeli smlouvu o zapojení 
do systému odpadového hospodář-
ství? Veškeré informace najdete na 
www.zelenec.cz/pro-podnikatele. 

Všem, kteří tak již učinili, děkujeme.  

Obecní policista 
má i v naší 
poklidné obci 
stále spoustu 
práce
• Snad každý z nás už ho někdy potkal, 

ale nechytil. Řeč je o černém knírači, 
který občas nekontrolovatelně pro-
běhne obcí a bohužel ohrožuje nejen 
sebe, ale také řidiče, kteří musejí ně-
kdy zprudka brzdit, aby Maxe nepře-
jeli. Případ opakovaně řešil obecní 
policista a my věříme, že Max půjde 
na procházku už jen s majitelem a na 
vodítku. 

• Šťastný konec měl i příběh plačícího 
školáka na zastávce, kterému ujel au-
tobus do Brandýsa nad Labem, kde 
na něj čekal jeho otec. Strážník se 
spojil s otcem a školáka po domluvě 
odvezl na domluvenou adresu a pře-
dal rodiči.

• V noci na 18. ledna se neznámý lu-
pič vloupal do skladu vedle sběrné-
ho dvora, odkud odcizil měď, mosaz, 
notebook a fukar. Celý případ si pře-
vzala Policie Čelákovice, která bude 
věc dále šetřit. 

• Hned k několika nesprávně zaparko-
vaným vozům vyjížděl obecní policis-
ta během prosince i ledna. Ve většině 
případů byly přestupky řešeny předvo-
láním nebo hned na místě domluvou. 
Apelujeme však na všechny řidiče, 
aby svá vozidla parkovali na místech 
k tomu určených a s respektem 
k ostatním motoristům. 

• K dalším domácím neshodám byl 
strážník přivolán v polovině prosince. 
Protože se nejednalo o první návštěvu 
těchto manželů, doporučil jim poli-
cista, aby vyhledali odbornou pomoc 
a tyto záležitosti, které neohrožují je-
jich životy, řešili s odborníky.Obecní 
policista také asistoval při odchytu 
poraněného dravce, pravděpodob-
ně po srážce s automobilem. Pták byl 
odvezen do voliéry v Brandýse nad 
Labem.

• Nejen na sociálních sítích, ale také 
s policií se řešil případ odhození cizích 
odpadků na pozemky dalších obyva-
tel obce. Pachatel byl díky kamerovým 
záznamům zjištěn a odpadky odklidili 
pracovníci technických služeb, za což 
jim patří velké díky. Věříme, že se toto 
nesousedské jednání už nebude opa-
kovat. 

Tomáš Váňa 
Obecní policista
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Vážení 
spoluobčané, 
(Reakce na příspěvek R. Doležala)

Po přečtení všech tří příspěvků zastupitelů 
ZSNK považuji za nutné reagovat. 

Obecní periodikum jsme začali vydávat 
v prosinci r. 2022, dva měsíce po nástu-
pu do vedení obce. Byl to jeden z našich 
splněných volebních slibů. Ve zpravodaji 
píšeme o různých projektech, na kterých 
pracujeme, což je pro tento typ periodika 
zcela běžné. Stačí se podívat do periodik 
okolních obcí a měst. Stejnou možnost 
mělo ZSNK, které vedlo naši obec mnoho 
volebních období po sobě. Mohli občany 
informovat o dění v obci, o nových projek-
tech, připravovaných akcích a své práci. 
Od počátku vydávání Zelenečského zpra-
vodaje platí schválená pravidla a každý 
ze zastupitelů má právo na stejný prostor 
v rozsahu max 3000 znaků. A každý ze Sou-
sedských zastupitelů jej dodržuje a svým 
názorovým příspěvkem se do něj vejde. 

Dále bych rád reagoval na naprosto ne-
smyslnou myšlenku, že obce, které čerpaly 
dotace budou následně přispívat do státní 
pokladny na úhradu našeho podílu do EU. 
Snaha přímo či nepřímo naznačit, že dota-
ce jsou zlé a bylo dobře, že jsme je nečer-
pali, je evidentní. 

Ať si o dotacích myslíme cokoliv, byly a jsou 
primárně určeny k rozvoji veřejného sekto-
ru, k rozvoji obcí jako je Zeleneč. Až nebu-
dou, bude nutné hledat jiné zdroje finan-
cování. Možná za celým tím článkem stojí 
snaha srazit náš úspěch - získali jsme na 
více jak 20 projektů (které postupně reali-
zujeme) dohromady přes 40 milionů korun. 
A pokračujeme.  

Vít Šikýř
Starosta obce

Kde skončí 11 
milionů korun
(Reakce na příspěvek J. Bašty a J. Skřivana)

Ráda bych navázala na pana starostu 
a zkusila najít těch 11 milionů. Ano, srov-
náme-li skutečné výdaje na mzdy a služby 
r. 2022 s v rozpočtu plánovanými na r. 2024, 
dojdeme k navýšení o 11 mil. Důvodem byly 
plánované výdaje na služby, které nakonec 

nebyly realizované. A tak když porovnáme 
skutečné náklady na služby a mzdy mezi 
těmito roky,  dojdeme k rozdílu 1 mil. Kč. 
(skutečné výdaje na mzdy a služby v r. 2022 
byly ve výši 14,5 mil. Kč a v r. 2024 15,5 mil. 
Kč). Navýšení výdajů, myslím, občané mo-
hou vidět na práci, kterou obci věnujeme. 
K navýšení mzdových výdajů došlo kvůli 
navýšení počtu zaměstnanců (i to jsme 
před volbami avizovali), a to projektových 
analytiků, kteří připravují různé projekty 
např. výstavbu komunitního centra, rekon-
strukci  OU, revitalizaci rybníka a jeho okolí,  
nový SD/TS,  rekonstrukci čp. 38, projekty 
spojené s úpravou zelených ploch, moder-
nizaci VO, vybavení kuchyně, cyklostezku 
okolo DC, jižní cyklostezku a další.  Všech-
ny tyto projekty se skládají z mnoha úkonů, 
od přípravy smluv pro směnu či koupi po-
zemků, přes tvorbu architektonické studie, 
projektu až po realizaci. Pak tu máme nově 
komunitní koordinátorky, ty však opět při-
nesly pro občany nové benefity, např. or-
ganizují obecní akce, přednášky, připravují 
Zelenečský zpravodaj, zajišťují pronájmy 
obecních prostor, připravily nové webové 
a FB stránky, nyní je udržují aktuální a ko-
munikují s občany a mnoho dalšího.

Realizace všech projektů a činností přináší 
zvýšené výdaje na nákup služeb. Ty se však 
daří z části kompenzovat získanými dota-
cemi viz reakce starosty. Ať si každý občan 
udělá obrázek sám, zda navýšení nákla-
dů na služby a mzdy v r. 2024 o 1,6 mil. Kč 
oproti roku 2022 dává nějaký smysl nebo 
mu připadá jako zcela bezúčelné.

Petra Moravečková
Místostarostka obce 

Ohlédnutí za 
činností výboru 
pro školství, 
kulturu, sport 
a sociální věci
Vážení občané, jako předsedkyně výboru 
pro školství, kulturu, sport a sociální věci 
bych se s vámi ráda podělila o několik po-
střehů z naší práce v uplynulém období.

Výbor je poradním orgánem obce a jeho 
hlavním úkolem je přicházet s náměty 
a doporučeními v oblastech, které spadají 
do jeho působnosti. Je složen z pěti členů 
– dvou zastupitelů a tří občanů, kteří se 

dobrovolně přihlásili, aby přispěli svým po-
hledem a zkušenostmi. Od svého ustavení 
se výbor sešel již šestnáctkrát, což zname-
ná, že prostoru pro aktivní zapojení měl ka-
ždý člen dostatek.

Chtěla bych touto cestou poděkovat těm 
členům výboru, kteří se aktivně podíle-
jí na přípravě podnětů a návrhů. Díky naší 
aktivitě máme např. senior taxi a rozvíjíme 
pečovatelské služby, máme sportovní stu-
dii a můžeme projektovat nová sportoviště 
a čerpat na ně dotace, obec realizovala 
bosonohou stezku a doplnila skatepark 
o nové prvky. Také se podařilo obnovit pla-
vání pro občany a zavést rezervační sys-
tém sportovišť, vytipovat místa pro nové 
lavičky, připravit projekty jako Sportovec 
roku, mezinárodní den sportu nebo reno-
vace podlahy v tělocvičně. Dále rozvíjíme 
a modernizujeme místní knihovnu, připra-
vujeme strategii rozvoje sociálních služeb, 
přičemž na ní spolupracujeme s okolními 
obcemi a Středočeským krajem. A právě 
teď připravujeme nová rekreační hřiště - 
např. na petanque. 

Zároveň ale nemohu nezmínit skutečnost, 
že někteří členové výboru – byť se schůzek 
účastní – nepřinášejí vlastní podněty ani 
návrhy na zlepšení. Přitom právě tato inici-
ativa je klíčová pro to, aby výbor plnil svou 
roli.

Chápu, že časové možnosti či osobní 
okolnosti mohou být pro některé členy li-
mitující, nicméně každý z nás si byl vědom 
odpovědnosti, kterou tato role přináší. 
Vstupem do výboru jsme dali najevo, že 
chceme být aktivními účastníky místního 
dění a pomáhat posouvat naši obec vpřed.

Neberte, prosím, tento text jako kritiku, ale 
spíše jako povzdech nad tím, že bych si 
přála, aby byla naše práce ještě efektivněj-
ší a více vyvážená. Věřím, že společnými si-
lami můžeme i nadále přicházet s nápady 
a projekty, které přispějí k lepší kvalitě života 
v naší obci.

Děkuji všem za pochopení a spolupráci. 
Budu ráda za jakékoliv podněty od vás, 
občanů, kteří nás sledujete. Vaše názory 
a nápady jsou pro nás důležitou inspirací!

Andrea Podlipská 
Předsedkyně výboru pro školství, kulturu, 

sport a sociální věcí

Redakce Zelenečského zpravodaje je ze zákona povinna publikovat příspěvky všech zastupitelů obce. Redakce neodpovídá za tyto příspěvky a nezasahuje do nich obsahově  
ani redakčně. Doporučený maximální rozsah názorových příspěvků zastupitelů je 3000 znaků vč. mezer. Příspěvek musí být vždy podepsán plným jménem autora.
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Ročník 3, 1/ 2025 (vychází 6x do roka: únor, duben, červen, srpen, říjen, prosinec). Periodický tisk územní-
ho samosprávného celku. Náklad 1150 ks. Uzávěrka pro inzerci i články (včetně pozvánek) je vždy k 10. dni 
měsíce, kdy zpravodaj vychází, do 12.00 hod. Veškerá inzerce se podává formou emailu (viz níže) nebo 
přes datovou schránku zqhaskc.
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5 22/3 Reprezentační ples Obce Zeleneč
29/3 Ukliďme Česko
4–6/4 Mezinárodní den sportu
30/4 Zelenečské čáry
18/7 a 29/8 Letní kino
14/9 Zelenečský piknik
1/10 Mezinárodní den seniorů
30/11 Rozsvícení vánočního stromu
5/12 Mikulášská nadílka
23/12 Adventní koledování

Změna programu vyhrazena


